
Четвъртък
2 септември 2010, брой 167 (4978)

цена 1.50 леваUSD/BGN: 1.52799   

-0.94% 
Българска народна банка

EUR/USD: 1.28000   

     +0.95%
Българска народна банка

Sofix: 391.72  

    +0.71% 
Българска фондова борса

BG40: 112.06 

+0.10% 
Българска фондова борса

Компании и пазари ▶ 11
Компании ▶ 12-13 

Приходите на 
агрокомпаниите 
се понижиха с 8% 
за полугодието

Свят ▶ 19

Обама обяви 
официално 
края на 
войната 
в Ирак

Новини  ▶ 6 Тенденции ▶ 18

ЕК подготвя 
строги 
регулации за 
търговията с 
деривати

Държавата се 
притече в помощ 

на КовачКи

ТЕЦ “Брикел” започна поетапното спиране на дейността си. Заради 
неизпълнените от собственика Христо Ковачки задължения държавата се 

нае да търси вариант за спасяване на 2000 работни места  ▶ 4-5

1.230
млрд. лв.

Европейските фондове 
намалиха 
дефицита 
до

БАКБ продава сгради 
на “Практикер” 
и “Орифлейм”
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Печеливш
Боряна Пенчева 

Губещ
Геновева алексиева

От днес досегашният заместник-министър на финансите 
Боряна Пенчева е новият национален ръководител, отгова-
рящ за управлението на средствата по предприсъединител-
ните инструменти ФАР и САПАРД. Тя ще отговаря за спазва-
нето на законовите и процедурните разпоредби по програми-
те. Пенчева поема и поста на ръководител на Разплащател-
ния орган по Кохезионния фонд на Регламент 1164/94. 

Часове след като получи оставката на Геновева Алексиева от 
постовете заместник-председател на здравната и социална-
та комисия, ГЕРБ прие оттеглянето на народния представи-
тел. На 31 август Алексиева запозна Изпълнителната комисия 
с мотивите си около разразилите се съмнения за конфликт 
на интереси. Предстои решението на „Жени ГЕРБ” относно 
поста на Алексиева като председател на организацията.

Мнения

По темата  
„раздялата с кочана”

Глупости... Никакви 
дървета не се спасяват, 
фирмите издатели 
на фактурите си 
спестяват пари за 
сметка на клиентите. 
Почти, може би даже 
винаги електронните 
фактури се разпечатват 
от получателя на 
хартия. Преди години се 
говореше за „безхартиен 
офис” и това колко много 
хартия ще се спести 
вследствие ползването 
на компютри. 
Резултатът бе точно 
обратният -  
употребата на хартия 
нарасна.

румен

▶

▶

pari.bg Топ 3

1 Две банки отпус-
кат студентски 
кредити със 7% 
лихва. Около 20 хил. 

студенти се очаква да 
получат финансиране от 
ДСК и Райфайзенбанк с га-
ранцията на държавата. 

2 Сдружение „Тракия 
4” ще строи по-
следния участък 
от магистра-

лата. Консорциумът 
предложи над 174.5 млн. лв. 
за отсечката с дължина 
48 км. 

3 Дянков отчете 
над 1.5 млрд. лв. 
дефицит за пър-
вото полугодие. 

За първите шест месеца 
приходите в бюджета са 
били с 50% по-малко от 
очакваното.

За „военното НДК” - 
предпоследно
Запазена марка на 
държавата е да налива пари 
в грандиозни проекти с неясна 
перспектива. Така например 
тройната коалиция се прочу 
с т. нар. правителствен цен-
тър, който трябваше да бъде 
изграден на 600 дка в София. 
Правителството на Борисов 
се разписва достойно с про-
екти като Българския Лувър и 
нашумялата писта за Формула 
1. Рекордът в тази посока обаче 
държи т. нар. военно НДК, по 
чиято съдба умуват вече цели 
три кабинета.

Параметрите на комплекса 
мастодонт в сърцето на София 
са впечатляващи - разгъната за-
строена площ близо 35 000 кв. 
м, конферентна зала на пет нива 
с 900 места, хотел, който ще се 
превърне в административна 
сграда, 14 дка двор и паркинг, 
на който би завидял средно-

статистически софийски мол. 
Всичко това градено за нуждите 
на една топяща се армия и 
нейните натовски партньори. 
Инвестицията дотук - 32 млн. 
лв., оттук нататък - още поне 10 
млн. лв., за да получи комплек-
сът разрешение за ползване. 
Толкова си поиска военният 
министър. 

След всички залитания в 
посока „ще се продава, няма 
да се продава” кабинетът „Бо-
рисов” реши - комплексът става 
обща собственост на военното 
и правосъдното министерство. 
Т.е. освен военните описаната 
мащабна база ще се ползва и от 
няколко съдилища и Агенцията 
по вписванията. Последната от 
изброените институции между 
другото също има твърде инте-
ресна съдба, след като за някол-
ко години смени около 4 адреса 
- все в резултат на далновидни 

управленски решения.

В интерес на истината 
сегашното правителство 
наследи недостроения военен 
комплекс и най-малко носи 
вина за проточилата се с години 
сага около него. Също така 
преместването на съдилища и 
ключови звена като имотния и 
Търговския регистър в центъра 
на София беше сочено като  
удачно решение от брокери и 
юристи. Едва ли обаче някой 
може да прогнозира със сигур-
ност доколко наливането на 
пари във „военното НДК” на-
истина ще приключи с тези 10 
милиона. Сградата остава дър-
жавна собственост и разходите 
по нея остават държавни. А ка-
то се има предвид и последова-
телността на сегашния кабинет 
по редица ключови решения... 
Така че за съдбата на „военното 
НДК” - предпоследно.

Едва ли ня-
кой може да 
прогнозира 

със сигурност до-
колко наливането 
на пари във „воен-
ното НДК” наисти-
на ще приключи с 
новите 10 милиона

коментар

Съдбата на скъпия комплекс мастодонт в центъра на София се решава от трето правителство  СНИмКА ЕмИлИя КОСТАДИНОвА▶

радостина Маркова
rmarkova@pari.bg

Сряда
1 септември 2010, брой 166 (4977)

цена 1.50 леваUSD/BGN: 1.54245  

+0.16%
Българска народна банка

EUR/USD: 1.26800   

     -0.16%
Българска народна банка

Sofix: 388.95  

    +0.44% 
Българска фондова борса

BG40: 111.95 

+1.21%
Българска фондова борса

Новини ▶ 8-9

Звездите на хотелите 
остават 
“до живот”

Компании ▶ 12-13

“Виваком” 
влезе 
агресивно 
на ТВ пазара

Новини ▶ 6

ДКЕВР не е 
одобрявала 
бизнес план 
на НЕК 

Компании ▶ 11

Новият "данък 
застраховки" 
се отлага за 
1 януари

Тенденции ▶ 18

Облаците 
на ИТ 
пазара се 
сгъстяват
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цитат

Думата “реформа” през последната 
година е на път да се изпразни 

от съдържание. Всяко управленско 
хрумване се представя като реформа

Число на деня

7.5
млн. лв. ще бъдат отпуснати до края на годината за 

обхващането на над 50 000 деца в целодневната форма за 
обучение на първокласниците

▶
 Лютви Местан, зам.-председател на ДПС, при откриването 

на редовната сесия на НС

Да не прибързваме с фанфарите
коментар

Moody's потвърди рей-
тинга на България. Това 
според правителството и 
премиера е “най-добрата 
оценка на икономическа-
та политика”. Изглежда, 
сякаш България е дости-
гнала някакви невероятни 
постижения. За съжа-
ление, като разгледаме 
проблема в по-голяма 
дълбочина, това твърде-
ние не се потвърждава.

По-паметливите си 
спомнят един доклад на 
Moody's от април 2010 г., 
когато от Moody's казаха, 
че е възможно да повишат 
рейтинга на България. 
Сега, в края на август, 
Moody's казват, че запаз-
ват рейтинга (т.е. не го 
повишават). Както и да го 

No smoking

България 
има най-

ниския възможен 
инвестицио-
нен рейтинг от 
Moody's - Baa3, 
което не е особен 
повод за гордост

Георги ангелов, 
старши икономист в “Отворено 
общество”

погледнем, добра новина 
щеше да бъде повишение 
на рейтинга - но тя не се 
реализира.

Нещо повече, една от 
причините за запазване 
на кредитния рейтинг 
е дългата история на 
благоразумна бюджетна 
политика, нисък държа-
вен дълг и значителен 
фискален резерв. От 
Moody's изрично казват, 
че системното отклоня-
ване от тази политика 
може да доведе до 
сваляне на рейтинга. С 
други думи, наблюда-
ваното през последните 
месеци постоянно 
раздуване на дефицита, 
харчене на резерва и 
задлъжняване няма да 

остане ненаказано, ако 
не бъде спряно.

Още нещо, което не е за 
изпускане - България в 
момента има най-ниския 
възможен инвестицио-
нен рейтинг от Moody's 
(Baa3). Това също не е 
особен повод за гордост. 
Ако бъде намален дори с 
една степен, българският 
рейтинг ще се превърне в 
“боклук” (junk). Бъл-
гарският рейтинг дълго 
време беше “боклук” 
заради фалита на Бълга-
рия през 1990 и хиперин-
флацията през 1996-1997 
г. Когато рейтингът е 
толкова нисък, интересът 
на чуждите инвеститори 
също е нисък, а лихвите 
са високи (това също си 

го спомняме).

Някой ще каже, че в 
тази среда на криза не 
е възможно да се цели 
повишаване на рейтинга. 
Че най-доброто, което мо-
жем да постигнем, е да го 
запазим. Нищо подобно. 
През последните някол-
ко месеца кредитният 
рейтинг на Естония беше 
повишен - и то не само 
от една, а от цели две 
кредитни агенции. При 
това една от агенциите 
повиши рейтинга на 
страната не с една, а с 
цели две стъпки навед-
нъж. Постижението на 
Естония се дължи на 
намаления бюджетен 
дефицит и влизането в 
еврозоната. Неща, които 

и нашето правителство си 
беше поставило за цел, но 
се отказа от тях.

Днес Естония отчи-
та рекордно високи 
темпове на растеж на 
индустрията и БВП, 
чуждите инвестиции се 
увеличават скокообразно, 
а лихвите по банковите 
кредити са спаднали до 
нивата отпреди кризата. 
За съжаление България 
не може да се похва-
ли с тези постижения. 
Защото, когато трябваше 
да покаже политическа 
воля, правителството 
се уплаши, вслуша се в 
популистите и разпусна 
бюджета. Популизмът 
обаче не води до вдигане 
на кредитен рейтинг.

В Гърция влезе в сила пълната забра-
на на пушенето на обществени места. 
Новият закон не позволява и рекламата 
на тютюневи изделия. Опитът да се 
ограничи вредният навик в държавата с 
най-голям процент пушачи в ЕС пред-

вижда солени глоби за нарушителите. 
До 500 EUR е санкцията за физическо 
лице, неспазващо новите предписания. 
Глобите за бизнеса обаче може да дос-
тигнат до 10 хил. EUR. Именно ресто-
рантьорите и собствениците на кафене-

та разкритикуваха най-силно забраната, 
аргументирайки се, че моментът на 
криза не е най-подходящ.
Правителството обаче е решено този 
път да успее в борбата с тютюнопуше-
нето, след като веднъж вече се провали 

с въвеждането на частична забрана. 
Целта е да се повиши загрижеността на 
гърците за собственото им здраве. За 
сравнение 40% от южните ни съседи на 
зряла възраст са пушачи срещу средни-
те за ЕС 29%.

СНимка reuters



Държавата 
се притече 
в помощ 
на Ковачки
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Неспазено обещание от 
страна на правителството 
на Сергей Станишев било 
довело до спирането на ТЕЦ 
“Брикел” и оставането на 
над 2000 души без работа. 
Това е версията на Христо 
Ковачки - собственик на 
ТЕЦ “Брикел”, чието извеж-
дане от експлоатация започ-
на вчера. Бизнесменът твър-
ди, че бил получил уверение 
от предишния кабинет, че 
държавата ще удължи сро-
ковете за експлоатация на 
мощностите. Независимо 
дали това е истинската при-
чина, или пък липсата на 
правилни решения от стра-
на на бизнесмена, предпри-
ятието спира работа.

Тецът затваря, защото не 

спазва екологичните изис-
квания на ЕС. Чак сега Ко-
вачки реши да инвестира 38 
млн. EUR в сероочистващи 
инсталации и да осигури 
банкова гаранция за инвес-
тиционната програма. Не 
толкова с цел да спаси теца, 
както казал пред минист-
рите на екологията Нона 
Караджова и енергетиката 

Трайчо Трайков, а по-скоро 
заради хората, които рабо-
тят там. 

С разпореждане на Ми-
нистерството на околната 
среда и водите (МОСВ) 
е разработен план за из-
веждане на мощностите от 
експлоатация, който към 
момента се спазва. Правото 
на теца да работи в лимити-
раните 20 хил. часа за пери-
ода от януари 2008 до 2013 
г. вече са изтекли, обявиха 
от екоминистерството. Ако 
предприятието продължи да 
работи, срещу страната ще 
бъде заведено дело, ще пос-
ледват и санкции от страна 
на Европейската комисия. 
Към България вече има ед-
на стартирала наказателна 

процедура за нарушаване на 
качеството на атмосферния 
въздух на територията на 
три общини - една от които 
е именно Гълъбово, където 
се разположена “Брикел”.

За в. “Пари” представите-
ли на предприятието не ка-
заха кога е крайният срок, в 
който трябва да преустано-
вят окончателно дейността 
си. Извеждането от експло-
атация според тях ще трае 
най-малко 3 месеца. 

В съвсем реален риск са 
и други тецове, свързани с 
Христо Ковачки - това са 
“Бобов дол”, “Марица 3” 
и “Сливен”. Освен тях са 
застрашени още няколко 
-  ТЕЦ “Варна”, който е 
собственост на енергийното 

дружество ЧЕЗ, ТЕЦ “Ру-
се-изток” и ТЕЦ “Лукойл 
Енергия и Газ България” в 
Бургас, казаха от Министер-
ството на околната среда и 
водите за в. “Пари”.

Държавата купува за 
частник?
Инсталирането на сероо-
чистващи системи ще от-
неме 19 месеца, което зна-
чи, че ако мощностите на 
“Брикел” работят, страната 
ни ще е в сериозно нару-
шение. През този период 
може да се поиска от ЕК 
разрешение инсталациите, 
които не са в съответствие 
с екологичните изисквания, 
да използват свободните 
квоти на страната, докато 

внедрят сероочистващите 
си системи. Съществува 
и друг вариант, при който 
може да се закупят необ-
ходимите квоти за парни-
кови емисии за работата на 
инсталациите през тези 19 
месеца. “Брикел” се нуждае 
от 3.5 млн. квоти, които се 
равняват на 50 млн. EUR. 
Екоминистърът Нона Ка-
раджова заяви, че ако бъде 
предприета подобна стъпка 
за “Брикел”, останалите те-
цове и предприятия, които 
също не отговарят на еко-
логичните изисквания, ще 
поискат закупуване на квоти 
от страната. Засега екоми-
нистерството е в готовност 
да изпрати запитване към 
ЕК за свободните квоти. 

ТЕЦ “Брикел” започна 
поетапното спиране на 
дейността си. Заради 
неизпълнените от 
собственика Христо 
Ковачки задължения 
държавата се нае 
да търси вариант за 
спасяване на 2000 
работни места

Елина Пулчева
epulcheva@pari.bg
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Това, че трябва да 
продължим работата 
си според екологич-
ните изисквания, 
се знае от 2008 г. 
Започнахме да рабо-
тим по внедряването 
на сероочистки още 
в средата на същата 
година. Проблемът е, 
че имаше много про-
цедури, през които 
трябваше да се пре-
мине. Извършването 
на предпроектните 
проучвания - какви 
сероочистки трябва 
да бъдат направени и 
за шестте котела, отне 
известно време. 

От друга страна, 
трябваше да се на-
прави рехабилитация 
на блоковете. Избрали 
сме фирма, която да 
изпълни изгражда-
нето на въпросните 
сероочистки. Подпи-
сахме договор с нея 
и възнамеряваме да 
инвестираме 38 млн. 
EUR за изграждането 

Ще инвестираме, 
за да отговорим на 
изискванията на ЕС

Опитахме 
се да 
предоговорим 

часовете, за 
да изградим 
сероочистващите 
системи

инж. Георги Златев, 
зам. изпълнителен директор на 
“Брикел”

Заради липса на 
инвестиции в 
сероочистващи 
инсталации, страната 
ни може да загуби 
общо 1765 мегавата 
Оказва се, че заплахата от 
спиране на тецовете не е 
новина както за държава-
та, така и за собствениците 
на тези мощности, казаха 
за в. "Пари" от Министер-
ството на околната среда. 
В договора за присъеди-
няването на България към 
Европейския съюз е за-
писано, че съоръжения, 
които не отговарят на еко-
логичните изисквания на 
Европейския съюз, трябва 
да бъдат затворени.

Нищо ново
С изискванията дадени 
от Европейската комисия, 
операторите на всички 
тецове в страната са били 
запознати още през 2003 г. 
Общо 1765 мегавата мощ-
ности ще бъдат изключе-
ни, ако Министерството 
на околната среда и водите 
отнеме комплексните раз-
решителни на “Брикел”, 
“Бобов дол”, “Марица 3”, 

“Сливен” и “Варна”. Ако 
не осигурят сероочист-
ващи системи и не при-
ведат работата си в съот-
ветствие с европейските 
изисквания, те трябва да 
затворят врати до 2015 г. 
Освен сериозен дефицит 
в енергийната ни система 
централите ще лишат и 
хиляди хора от работа, 
алармират представители 
на държавата. 

Кой кога
В ТЕЦ “Бобов дол” вече 
е изведен един блок от 
210 мегавата. Предстои 
извеждане от експлоата-
ция на втори и трети блок 
съответно до 31 декември 
2011 и до 31 декември 
2014 г. С лимит на  екс-
плоатацията до 20 хил. 
часа до края на 2016 г. е 
и ТЕЦ “Марица 3”. ТЕЦ 
“Сливен” е в процес на 
изграждане на сероочист-
ваща инсталация. 

От енергийното дру-
жество ЧЕЗ са се обър-
нали към Европейската 
комисия и българското 
правителство с искане за 
удължаване на живота на 
трите блока на централата 
до 2015 г. 

В него ще бъде поместе-
на цялата аргументация на 
асоциацията на топлоенер-
гийните дружества. 

През годините екоминис-
терството нееднократно е 
информирало операторите 
на тези тецове за послед-
ствията от непривеждането 
на централите в съответ-
ствие. Собствениците на 
мощностите са били наясно 
и за възможностите за екс-
плоатация след отработва-
не на разрешения лимит. 
Ситуацията сега ги кара 
да разчитат на помощ от 
държавата. Собственици на 
предприятията, в които така 
и не са инвестирали, насто-
яваха държавата да поиска 
удължаване на сроковете за 

експлоатация. 

опит за спасение
В края на миналата година 
Министерството на иконо-
миката, енергетиката и ту-
ризма (МИЕТ) направи опит 
да спаси мощностите, които 
изхвърлят най-много вредни 
емисии в атмосферата. За 
целта от ведомството беше 
изпратено писмо до Евро-
пейската комисия с мотиви 
за отлагане с две години 
на срока за изпълнение на 
екологичните изисквания. 
Комисията изпрати към дър-
жавата отрицателен отговор 
на запитването през май 
2010 г. Изискванията на ЕС 
бяха бяха категорични - те-
цовете трябваше да приве-

дат работата си в съгласие 
с екологичните изисквания 
до края на 2012 г.

Пак държавни
Наскоро в отговор на тези 
искания екоминистърката 
Нона Караджова заяви, че 
операторите са имали време 
да инвестират в сероочист-
ващи инсталации. Сега ос-
таването им в експлоатация 
ще бъде в нарушение на 
европейското законодател-
ство и може да доведе до 
наказателни процедури за 
страната. Като резервен ва-
риант, за да не бъдат жерт-
вани тецовете, държавата 
предвижда да развали при-
ватизационните договори. 
Аргументът на енергийното 

министерство е, че държава-
та не може да си позволи да 
загуби тези мощности. При-
чината - ще бъде застрашена 
сигурността на енергийната 
ни система. 

Независимо от варианта, 
който държавата избере, 
за да спаси енергийните 
мощности, цената ще бъде 
платена от данъкоплатците. 
Дали под формата на гло-
ба или на средства, които 
ще отидат за закупуване на 
парникови квоти - обще-
ството ще плати сметката. 
А сметката трябва да бъде 
представена на собствени-
ците, които са “проспали” 
времето от 2003 г. до днес и 
чак сега решиха да прочетат 
правилата. 

на подобни инстала-
ции. 

Говорили сме с 
Министерството 
на околната среда и 
водите и направихме 
опит да предоговорим 
часовете, които има-
хме право да работим. 
Нашето комплексно 
разрешително поз-
волява да работим 
20 хил. часа до 2013 
г. Те обаче се броят 
като часове, в които 
работи предприятие-
то, а не като часове, в 
които то е 100% нато-
варено. Целта на това 
предоговаряне беше 
да спечелим време, 
в което сероочист-
ващите системи да 
бъдат изградени така, 
че предприятието да 
отговаря на екологич-
ните изисквания. 

Собствениците на 
тецовете знаят за 
изискванията от 2003 г.

ТЕЦ БРИКЕЛ

ТЕЦ БОБОВ ДОЛ

ТЕЦ МАРИЦА �

ТЕЦ СЛИВЕН

ТЕЦ ВАРНА

 500 MW

630 MW �3 Х 210 MW�

 840 MW

30 MW

1260 MW

ОБЩА ИНСТАЛИРАНА МОЩНОСТ

38
▶ млн. eUR ще бъдат 
инвестирани в ТеЦ 
"Брикел", за да отговори 
на екологичните 
изисквания на еС

Реакция
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Бюджетният дефицит се е 
понижил до 1.23 млрд. лв. в 
края на юли, сочат данните 
на финансовото министер-
ство. На месечна база е на-
лице излишък от 284.5 млн. 
лв. Той се дължи основно на 
по-големите постъпления 
по оперативни програми. 
На практика именно повече-
то пари от ЕС са помогнали 
дупката в хазната да се свие, 
а не повечето постъпления 
в бюджета. 

Равносметка 
От началото на тази година 
обаче дефицитът се е уве-
личил със 701.4 млн. лв. 
Бюджетните приходи за пе-
риода януари - юли намаля-
ват с 11.507 млрд. лв., а раз-
ходите падат с 10.472 млрд. 
лв. Данните на финансовото 
министерство показват, че 
от началото на годината да-
нъчните приходи се свиват с 
9.816 млрд. лв., а неданъчни-
те с 1.35 млрд. лв. 

Плоският данък  
е първенец
Приходите към края на юли 
достигат близо 13.514 млрд. 
лв. Това е 55.1% спрямо 
актуализирания отчет за го-
дината. Постъпленията от 
данъци са 10.355 млрд. лв., 
или 53.9% от плана на пра-
вителството. 

От всички данъчни по-
стъпления най-добра е съ-
бираемостта на преките да-
нъци. Близо 62% от плана 
за постъпленията от преки 
данъци са изпълнени. За 
разлика от тях приходите 
от косвени данъци, в това 
число ДДС и акцизи, е 50%. 
От данните на ведомство-
то на Дянков се вижда, че 
въпреки засилените мерки 
по ограничаване на контра-

Парите от еврофондовете 
свиха дефицита с 284 млн. лв.

бандата събираемостта от 
акцизи е 45.6% от годишния 
план.

Данните за пореден път 
показват ефективността от 
въвеждането на плосък да-
нък в България, коментира 
Лъчезар Богданов, иконо-
мист от „Индъстри Уоч”. 

По думите му преките 
данъци се събират мно-
го по-добре от косвените. 
Вдигането на акциза е друг 
пример, но с негативен по-
люс. Той показа, че когато 
налозите се качват, рязко се 
повишава контрабандата и 
се заобикаля плащането на 
данъци. 

Пари няма,  
дайте да харчим
На фона на рязкото намаля-
ване на приходите кабинетът 
продължава да увеличава 
разходите. На първото си 
заседание управляващите 
гласуваха да бъдат отпуснати 
420 хил. лв. за реставрацията 
на храма „Св. св. Кирил и 
Методий”. Тази допълни-
телна субсидия на практика е 
предназначена за откриване-
то на мощите на Свети Йоан 
Кръстител. Други 95 хил. лв. 
бяха разпределени за награди 
на българските огнеборци, 
които бяха в Москва.

Биляна вачева

Въпреки това обаче от началото на годината бюджетът е на 
червено с 1.23 млрд. лв. към края на юли

 I. Приходи и помощи

  Данъчни приходи

  Неданъчни приходи

 ІІ. Разходи 

  Заплати и възнаграждения за персонала

  Социални и здравни осигуровки

  Текуща издръжка 

  Лихви

 Социални разходи, стипендии 

 Капиталови разходи и нетен прираст на държавния резерв

 Субсидии 

 IV.  Вноска в общия бюджет на ЕС

V. Дефицит

13 513.9
10 355.8

2170.2

14 332.3
2313.8

560.5
2356.1

411.5
6360.8
1467.1

862.5
412.6

-1230.9

Изпълнение на консолидираната фискална програма към края на юли, в млн. лв.

Източник Министерство на финансите Графика: Гриша Струнджев

Според СДС
Бюджетът за 2011 
ще е изпитанието 
за ГЕРБ

Очаква се до края 
на този месец 
кабинетът да 
гласува параметрите 
на бюджета за 
следващата година. 
според съпредседателя 
на синята коалиция 
Мартин Димитров 
едно от най-важните 
неща е да се създаде 
работна антикризисна 

▶

група с представители 
на всички 
парламентарни групи. 
Тази група трябва да 
излезе с ясния извод, 
че не може при никакви 
обстоятелства да се 
увеличават данъци и 
осигуровки в България, 
беше категоричен 
Димитров. Тази група 
трябва да изслуша 
наП и агенция 
„Митници” защо не се 
събират достатъчно 
приходи. 

 Бюджетът за 2011 
г. е най-голямото 
▶

предизвикателство 
за управляващата 
партия ГЕРБ, беше 
категоричен Мартин 
Димитров. 

Бюджетът ще бъде 
правен при минимален 
фискален резерв, 
защото свободните 
пари ще бъдат не 
повече от един 
милиард. 

Бюджетът за 2011 
г. ще определи и 
отношението на 
синята коалиция към 
правителството, каза 
още лидерът на сДс. 

▶

▶

Премиерът Бойко Борисов ще обещае много неща,  
за които по-късно няма да се намерят средства
От юлските данни за 
дефицита се вижда, че ЕС 
дава пари, а българското 
правителство продължава 
да харчи. На месечна база 
е налице излишък, който 
всъщност идва от парите 
по еврофондовете. Това 
за пореден път показва, 
че бюджетът трябва да се 
гледа не на касова основа, 
а на начислена база. Иначе 
има риск - някой, който не 
е наясно с методологията, 
грешно да реши, че нещата 
в държавата се подобряват, 
а няма нищо такова.

Когато бюджетът се 
изчислява на касова 
основа, се вижда само 
какво влиза в касата, но не 

Високото 
данъчно об-

лагане увеличава 
контрабандата

Лъчезар Богданов,  
управляващ съдружник 
в „Индъстри Уоч”

сложни, ще дам следния 
пример. Един хотел прави 
през септември някаква 
конференция и за нея 
получава, да речем, 1000 
лв. Вместо обаче парите да 
се платят същия месец, те 
се плащат през октомври 
и така хотелът на практика 
само за октомври е на пе-
чалба.Същото се случва и с 
бюджета. Правителството 
текущо получава европари 
и затова е на плюс, въпреки 
това обаче с натрупване е 
налице дефицит.

Друг много интересен 
факт, който прави впе-
чатление, е, че въпреки 
шумно отразяваните акции 
от медиите за намаляване 

на контрабандата изпълне-
нието на плана за приходи 
от акцизи е 45%. В същото 
време много коментирани-
ят плосък данък се оказва 
доста ефективен, тъй като 
планът за постъпленията 
от този налог е изпълнен 
близо 54%. Това показва, 
че когато данъците са 
ниски, хората си ги плащат. 
И обратно, когато те се 
повишават, се търсят вся-
какви начини да се избегне 
внасянето им. Както това 
се случи с акцизите. На-
кратко, логиката за преките 
данъци работи. 

Потреблението и 
инвестициите са свити 
и това няма как да доведе 

до повишаване на постъ-
пленията от ДДС. Затова 
и приходите от този налог 
са около 3 млрд. лв. към 
края на юли, или 42.9% от 
плана. 

По повод коментарите 
от ДСБ за втора актуали-
зация на бюджета за 2010 
г. - според мен, ако това се 
случи, ще е чисто полити-
ческо самоубийство.

Мисля, че премиерът 
ще обещае много неща 
(особено на тези съсло-
вия, които искат пари), 
които ще бъдат записани 
на лист, но по-късно няма 
да се дадат пари за тях. 
Проблемът на кабинета е 

свързан с голямото харчене 
в публичния сектор. Както 
вече видяхме, бяха орязани 
субсидиите за висшите 
учебни заведения, те обаче 
продължават да трупат 
дългове към топлофикация, 
водоснабдяване и други. 
Същото е и положението 
с болниците и общините. 
Просто веднъж завинаги 
мениджмънтът на уни-
верситетите и болниците 
трябва да намали разходи-
те. А не както става сега. 
Те продължават да правят 
ремонти и всякакви други 
капиталовложения и на 
практика трупат дългове. 
В противен случай ще се 
задейства гръцкият или 
аржентинският сценарий.

и какво се дължи. За тези, 
на които термините „касова 
основа” и „начислена 
база” им се струват малко 
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Новата спортна зала няма да струва 
повече от договорените 90 млн. лв.
Изпълнителят „Глав-
болгарстрой” е из-
градил допълнителни 
екстри, които обаче 
ще са за негова сметка

Договорената сума от 90 млн. 
лв. без ДДС за изграждането 
на многофункционалната 
спортна зала няма да се про-
меня и анекс към договора 
със спортното министерство 
не се предвижда. Това каза 
Симеон Пешов, президент 
на компанията „Главболгар-
строй”, която е изпълнител 
на проекта. 

„Всички подобрения и не-
предвидени екстри ще бъдат 
изпълнени от този бюджет, 
ако трябва и за наша сметка”, 
добави Пешов. Държавата 
вече изплати на компанията 
40 млн. лв. още през април 
тази година. Строителни-
те работи към момента са 
на стойност малко над тази 
сума, каза изпълнителният 
директор на „Главболгар-
строй”.

Готова е малката 
зала
Напълно завършена е тре-
нировъчната зала към из-
граждащата се в момента 
спортна зала в София, а 
изпълнението на цялостния 
проект е в график и ще за-
върши през август 2011 г. В 
момента се вдига и уникал-
ната стоманена покривна 
конструкция над основната 
зала. Мегаблокът е с тегло 
1500 т и площ 6000 кв. м, 

каза Пешов. 
Тренировъчната зала е под-

ходяща за всички видове 
спорт, дори за художестве-
на гимнастика. Тя ще бъде 
много по-натоварена от ос-
новната и затова към нея са 
изградени допълнително съ-
блекални и бани. Те не бяха 
предвидени в първоначалния 
проект, но са направени като 
жест от изпълнителя, без да 
се оскъпява първоначалната 
инвестиция, каза министърът 
на физическото възпитание и 
спорта Свилен Нейков. 

Проверка
Нейков и заместникът му 
Иван Ценов извършиха 
проверка на строителните 
дейности и останаха ви-
димо доволни. Като други 
екстри към първоначалния 
проект се предвиждат из-
граждането на медицински 
център, център за допинг 
контрол и фитнес зали. 

Спортната зала, която съ-
бра и немалко обществено 
недоволство поради големия 
разход по време на криза, бе-
ше определена като уникална 
и много важна за развитието 
на спорта от Свилен Нейков. 
Той добави, че когато цели-
ят проект бъде завършен, 
ще разполагаме с модерна 
спортна база, с която можем 
да домакинстваме на големи 
спортни събития и концер-
ти. Капацитетът на залата 
е 12 400 седящи места, а за 
концерти броят им може да 
достигне до 19 000. 

Ани Коджаиванова

Приемственост
Още 10 млн. 
лв. отпуска 
правителството 
за „военното 
НДК”

„няма да продаваме ▶

националния армейски 
комплекс, станал извес-
тен като „военното 
нДК”, съобщи министъ-
рът на отбраната аню 
ангелов. 

Правителството е 
решило да осигури още 
до 10 млн. лв. за завърш-
ването на комплекса, 

▶

за който до момента са 
похарчени 32 млн. лв. 

„Военното нДК” ще 
бъде преустроено в 
административна 
сграда. То ще се ползва 
съвместно от минис-
терствата на отбрана-
та и на правосъдието, 
обясни министърът. 

▶

Комплексът беше 
обявен за продан по вре-
мето на предшествени-
ка на ангелов николай 
Цонев. 

Цената му беше  
определена на  
около 100 млн. лв., но 
така и не се намериха 
купувачи.

▶

▶

Четвъртък 2 септември 2010  pari.bg

Правителството направи още една стъпка към 
въвеждането на електронно управление
Кабинетът задължи 
всички администра-
ции да се присъеди-
нят към системата за 
електронен обмен

Правителството продължа-
ва с опитите си да въведе 
електронното управление. 
Настоящата държавна ад-
министрация е сред най-
активните по темата за 
привеждането на е-прави-
телството във вид, годен за 
реална употреба от страна 
на бизнеса и потребители-
те. Поредната стъпка за то-
ва беше вчерашното реше-
ние на Министерския съвет. 
Кабинетът реши всички 
министри, председатели на 

агенции и комисии и други 
структури на държавния 
апарат да изготвят пълен 
списък на административ-
ните услуги, които предла-
гат. Те трябва да определят 
и кои от тях имат най-голям 
обществен ефект. Паралел-
но с това правителството 
поиска присъединяването 
на всички администрации 
към Единната среда за об-
мен на електронни доку-
менти, която беше предста-
вена преди месец. 

Ходът
Целта на този ход е да се 
определят приоритетни 
административни услуги, 
които да бъдат дигитали-
зирани и качени на портала 
egov.bg. Той е на практи-
ка единната среда, в която 
потребителите ще могат 
да използват електронното 
управление. В момента на 
него са качени малко над 
20 реално действащи услу-
ги. Целта обаче на Минис-
терството на транспорта, 
информационните техно-
логии и съобщенията е до 
края на годината броят им 
да стигне до 100. Още 150 
услуги ще бъдат добавени 

към портала през следваща-
та година. Финансирането е 
осигурено по вече разрабо-
тен проект по Оперативна 
програма „Администрати-
вен капацитет”.

Търсене
Целта на списъците, кои-
то всички управляващи на 
държавни ведомства трябва 
да изпратят на министъра 
на транспорта, информаци-
онните технологии и съоб-
щенията Александър Цве-
тков до 30 септември, е да 
се определи кои от тях ще 
имат най-голям обществен 
ефект. Именно те ще бъдат 
разработени приоритетно 
от кабинета. 

Анализът, който ще раз-
работи МТИТС на база на 
събраната от различните 
ведомства информация, ще 
бъде използван и за създа-
ването на пътната карта 
към Стратегията за елек-
тронното управление на 
България до 2015 г. 

По света най-напреднали 
в електронното правител-
ство са Сингапур, Австра-
лия, Великобритания, Ко-
рея, Тайван и др.

Христо Ласков

▶ Министърът на спорта Свилен Нейков инспектира строежа на новата многофункционална спортна зала в 
София. Стоманената конструкция на покрива с тегло 1500 тона и площ 6000 кв.м според него е уникална не 
само за България, но и за Балканите                 снимКа БоБи ТошеВ

▶ Министърът на транспорта, информационните технологии и съобщенията 
Александър Цветков ще отговаря за избирането на приоритетните услуги, 
които държавата ще разработва за електронното управление

снимКа марина ангелоВа

100
▶ работещи услуги тряб-
ва да са качени на пор-
тала egov.bg до края на 
годината, предвиждат 
плановете на правител-
ството. Догодина тряб-
ва да станат 250
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Министерският съвет прие 
още на първото си заседа-
ние предложените от здрав-
ното министерство три при-
оритета за преструктури-
рането на болниците. Това 
са първите мерки от така 
наречена здравна реформа, 
които виждаме и на хартия, 
не само на думи.

Стряскаща  
статистика
Концепцията е насочена 
предимно към подобряване 
на ранното диагностици-
ране на онкоболните. Факт 
е, че у нас те най-силно 
страдат от неуредиците в 
системата, от липсата на 
съвременна апаратура за 
диагностика и лекарства за 
лечение. Статистиката съ-
що е стряскаща. В България 
болничната онкологична 
смъртност е изключително 
висока. На всеки 100 000 
души у нас над 232 умират 
от рак. За сравнение в стра-
ните от Европейския съюз 
смъртните случаи са 175 
на 100 000 души население. 
Затова в концепцията си 
здравното министерство 
настоява за повече инвес-
тиции в модерни техно-
логии за ранно откриване 
на раковите болести и за 
адекватното им лечение.

Проблемът  
„долекуване”
Вторият приоритет в пре-
структурирането на бол-
ниците е подобряването 
на възможностите за доле-
куване и продължително 
лечение, за да се намали 
свръххоспитализацията. 
Всъщност проблемът с 
продължителното лечение 

В България не се харчи нито лев за продължително лечение

pari.bg   Четвъртък 2 септември 2010  

Министерският съвет прие трите приоритета 
за преструктуриране на болниците

е доста сериозен в Бълга-
рия. Оказва се, че у нас не 
се отделя нито лев за дъл-
госрочно лечение. Вмес-
то това 47% от парите за 
здравеопазване се насочват 
към болниците за активно 
лечение. А хората, които се 
нуждаят от продължително 
лечение, разчитат на гри-
жите на близки и приятели. 
В страните от Европейския 
съюз  едва 29% от парите 

за здраве отиват в болни-
ците, а за долекуване се 
отделят 12%.

Като стана дума за фи-
нансиране, в концепцията 
никъде не е записано колко 
пари ще са необходими 
за реформите. Едно обаче 
е ясно, те няма да бъдат 
взети от републиканския 
бюджет, а ще дойдат по 
линия на европейските 
фондове.

въпрос на пари
Проблемът с финансира-
нето, който в последните 
месеци се оказа най-на-
лежащ, е едва на трето 
място по приоритетност в 
концепцията.

Голяма част от средствата 
по еврофондовете ще оти-
дат за преструктурирането 
на областните болници с 
51% и повече държавно 
участие. В момента те са 

едни от най-добре оборуд-
ваните след големите уни-
верситетски и специализи-
рани лечебни заведения. 
Концепцията предвижда 
да се създадат три центъ-
ра за ранна диагностика 
и лечение на онкоболни 
с високотехнологично 
оборудване. Девет други 
многопрофилни болници 
ще бъдат „обзаведени” с 
иновативна технология за 

ранно откриване на ракови 
образувания.

Част от европейските 
средства ще бъдат налети 
и в общинските болни-
ци и онкологичните дис-
пансери. Някои от тях ще 
бъдат преструктурирани 
в комплексни онкологич-
ни центрове, каквото и 
да означава това. Други 
общински болници за ак-
тивно лечение ще бъдат 

Близо 470 хил. души 
повече са постъпили 
в болница през 
последните четири 
години

Механизмът на финан-
сиране на болниците ги 
изкушава да крадат пари. 
Това е изводът от разпрос-
транено писмо на НЗОК до 
медиите. В него се казва, 
че хоспитализациите за 
последните четири години 
са се увеличили с 36%. 
Това означава, че ако през 
2006 г. малко над 1.3 млн. 
българи са постъпили в 
болница, през 2009 г. те 
вече са били 1.7 млн., или 
с 470 хил. повече.

Анализ
Проблемът с хоспитали-
зациите, около който за-
почна да се шуми през 
последните месеци, стана 
повод шефката на НЗОК 
д-р Нели Нешева да въз-
ложи на експерти от ин-
ституцията задачата да на-
правят подробен анализ на 
причините за тенденцията. 
Окончателните резултати 
от проверката ще станат 
известни в края на сеп-
тември. 

Предварителните данни 
от анализа обаче показват, 
че са се увеличили не са-
мо болните, а и лечебните 
заведения. През 2006 г. до-
говор с НЗОК са имали 325 
болници, а през 2009 г. вече 

360 лечебници са сключили 
такъв.

извод
Изводът на касата е прос-
тичък и ясен. Механизмът 
на финансиране на лечеб-
ниците - според извърше-
ната медицинска дейност 
за случай, ги стимулира да 
източват касата. Лекарите 
обаче не са съгласни с то-
зи довод. „Свръххоспита-
лизациите и непълноцен-
ното използване на добол-
ничната помощ са изцяло 
по вина на политиката на 
НЗОК”, коментира пред в. 
„Пари” председателят на 
Българския лекарски съ-
юз д-р Цветан Райчинов. 
Според него миналата го-

Семейните лекари пращат пациентите си директно в болница, защото 
средствата за доболничната помощ са намалени с 40%, каза председателят на 
БЛС д-р Цветан Райчинов

▶

Приоритети в концепцията за преструктурирането на болниците

Подобряване 
на ранната 
диагностика

Подобряване 
на възможностите 
за долекуване 
и продължително лечение

Осигуряване на устойчиво 
финансиране на здравната 
система � чрез средства 
от европейски фондове

ЕВРОПАРИТЕ ЩЕ БЪДАТ НАСОЧЕНИ В ТРИ НАПРАВЛEНИЯ:

1. 2. 3.
Областни МБАЛ. 
Ще се инвестира в създаването 
на:

Oбщински  МБАЛ  
и онкологични 
диспансери. 
Ще се инвестира 
в създаването на:

Деинституционализиране 
на домове за медико�социални 
грижи за деца до � г. 
Ще се инвестира в
създаването на:

три центъра за ранна 
диагностика на ракови 
заболявания с високотехнологично 
медицинско оборудване

комплексни 
онкологични 
центрове със 
съвременно оборудване

услуги 
за превенция 
на настаняването 
на децата

aлтернативна 
семейна 
грижа 
за децата

интегрирани 
здравно�социални 
услуги 
в общност

болници 
за долекуване 
и продължително 
лечение

медицински 
центрове

девет болници, 
оборудвани 
с иновативни 
технологииот парите за здравеопазване 

в ЕС отиват в болниците

29%

47%
от парите за здравеопазване 
у нас отиват в болниците

232
▶ души на 100 000 
население умират от 
рак в България
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Повече преференции за 
големите европроекти 
предлага министър Дончев

Близо 180 сътрудници 
по европрограми 
ще бъдат назначени 
в държавните 
институции

Бенефициентите с големи 
европроекти да ползват 
преференциите на инвес-
титорите от клас А, т.е. да 
получават по-бързо адми-
нистративно обслужване. 
Това предлага министъ-
рът, отговарящ за упра-
влението на средствата от 
ЕС, Томислав Дончев. По 
негова оценка по този на-
чин периодът, през който 
се налага да изчакват за 
провеждането на отделни 
процедури, може да се съ-
крати два пъти. А с това ще 
се ускори и изпълнението 
на европроекта им. 

Кои са големите
Прагът за тези „големи 
проекти” може да бъде 
1.5-2 млн. лв., предлага 
Дончев. Така от админи-
стративните облекчения 
ще се възползват не само 
първокласните инвестито-
ри, а и публични институ-
ции, общини, Национална 
компания „Железопътна 
инфраструктура”, Агенция 
„Пътна инфраструктура” 
и др., които кандидатстват 

с проекти за значителни 
суми. 

Ускорено администра-
тивно обслужване може да 
бъде използвано основно 
за процедури по Закона за 
устройство на територията, 
каквито са строителните 
разрешителни, или пък за 
получаване на оценка за 
въздействие върху околната 
среда и т.н. 

Спецзвена
За по-бързото и качествено 
усвояване на субсидиите 
към министерствата ще се 
създадат специални звена 
за изпълнение на конкрет-
ни европейски проекти, 
предвижда нова реформа, 
която гласува вчера Ми-
нистерският съвет. За цел-
та се създава длъжността 
„сътрудник по управление 
на европейските програми 
и проекти”. Според минис-
тър Дончев ще бъдат нуж-
ни минимум 160-180 ду-
ши, които ще бъдат назна-
чени на временни трудови 
договори в 6-7 държавни 
институции. Сред минис-
терствата, които първи ще 
се възползват от подоб-
ни експерти, са МОСВ и  
МРРБ. Очаква се заплати-
те им да бъдат с таван 2500 
лв., като средствата ще 
бъдат за сметка на съответ-

ната оперативна програма, 
по която те ще осигуряват 
експертна помощ. 
 
Темп на усвояване
Успяхме да постигнем 
сравнително стабилен темп 
на усвояване на средствата 
от ЕС, коментира Дончев. 
През последните месеци 
всяка седмица са били раз-
плащани минимум по 10 
млн. лв. В същото време е 
имало седмици, през кои-
то платените средства са 
достигали и 40 млн. лв., 
каза той. 

Към средата на 2010 г. 
разплатените средства от 
оперативните програми ве-
че са 7%, т.е. 7 пъти повече 
на годишна база, отбеляза 
Моника Панайотова, пред-
седател на Комисията по 
европейските въпроси и 
контрола на европейските 
фондове. „7% спрямо 100% 
е малко, но 7% спрямо 1% 
е значителен резултат”, ко-
ментира тя. 

Губим или не
Според депутата от Ко-
мисия за България Димчо 
Михалевски обаче страна-
та ни значително изостава 
от начертаните планове. 
По думите му от план-
графика за 2010 г. реално 
усвоени са само 16.8% и 

по всяка вероятност целта 
от 1.78 млн. лв. няма да 
бъде достигната до края 
на годината. Той акцен-
тира и на вероятността 
да се изгубят средства от 
предприсъединителната 
програма ИСПА. Към мо-
мента реално разплатените 
средства по програмата са 
799.5 млн. EUR, а плано-
вете са до края на годината 
да бъдат разплатени около 
137 млн. EUR. Ако не се 
договори удължаване на 
срока за проектите, може 
да останат неусвоени над 
500 млн. EUR.
„Все още е рано да се пра-
вят подобни изводи”, ко-
ментира министър Дончев. 
По думите му може да 
се постигне удължаване 
на срока по седем мемо-
рандума, като за четири 
вече са водени конкретни 
разговори.

Дарина Черкезова

 Постигнахме сравнително стабилен темп на разплащанията по европрограмите, коментира Томислав 
Дончев  снимки емилия костадинова

▶

В България не се харчи нито лев за продължително лечение

Министерският съвет прие трите приоритета 
за преструктуриране на болниците

преобразувани в лечебни-
ци за долекуване и в меди-
цински центрове.

Концепцията на здрав-
ното министерство пред-
вижда още деинституци-
онализиране на домовете 
за медико-социални грижи 
за деца до 3-годишна въз-
раст. Вместо тях с пари от 
еврофондовете трябва да 
се стимулира създаването 
на мрежа от приемни се-

мейства за изоставените 
малчугани със здравослов-
ни проблеми.

Новата стратегия за 
здравна реформа трябва 
да стартира в началото на 
следващата година. Кога 
реално ще завърши или 
дали всички красиво на-
писани на хартия приори-
тети ще бъдат изпълнени, 
никой не знае.

Елена Петкова
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▶ млн. лв. е минимумът 
на средствата, които 
са били разплащани 
на седмица през 
последните няколко 
месеца

Приоритети в концепцията за преструктурирането на болниците

Подобряване 
на ранната 
диагностика

Подобряване 
на възможностите 
за долекуване 
и продължително лечение

Осигуряване на устойчиво 
финансиране на здравната 
система � чрез средства 
от европейски фондове

ЕВРОПАРИТЕ ЩЕ БЪДАТ НАСОЧЕНИ В ТРИ НАПРАВЛEНИЯ:

1. 2. 3.
Областни МБАЛ. 
Ще се инвестира в създаването 
на:

Oбщински  МБАЛ  
и онкологични 
диспансери. 
Ще се инвестира 
в създаването на:

Деинституционализиране 
на домове за медико�социални 
грижи за деца до � г. 
Ще се инвестира в
създаването на:

три центъра за ранна 
диагностика на ракови 
заболявания с високотехнологично 
медицинско оборудване

комплексни 
онкологични 
центрове със 
съвременно оборудване

услуги 
за превенция 
на настаняването 
на децата

aлтернативна 
семейна 
грижа 
за децата

интегрирани 
здравно�социални 
услуги 
в общност

болници 
за долекуване 
и продължително 
лечение

медицински 
центрове

девет болници, 
оборудвани 
с иновативни 
технологииот парите за здравеопазване 

в ЕС отиват в болниците

29%

47%
от парите за здравеопазване 
у нас отиват в болниците

дина семейните лекари 
са надвишили лимитите 
за направления и са били 
санкционирани. Сега се 
страхуват пак да го на-
правят и затова директно 
пращат пациентите си за 
изследвания в болници-
те. С над 40% са орязани 
парите за доболнична по-
мощ тази година, допъл-
ни Райчинов. Намалени 
са не само средствата за 
изследвания, но и броят 
на направленията, които 
джипитата имат право да 
дават.

опозицията атакува
В същото време от БСП 
атакуваха ГЕРБ, като ги 
заплашиха, че ще анга-

жират главния прокурор 
Борис Велчев по въпроса 
с резерва на НЗОК. Отка-
зът на управляващите да 
дадат отговор за средства-
та на касата може да се 
тълкува като притеснение 
за злоупотреби с парите, 
предвидени за здравео-
пазване, коментира Янаки 
Стоилов. БСП ще поиска 
и обяснение откъде пра-
вителството ще намери 
средства да изплати дей-
ностите на болниците до 
края на годината. На то-
зи въпрос, който засега 
остава без отговор, ще 
отговаря в парламента 
финансовият министър 
Симеон Дянков.

Елена Петкова



  10    НовиНи    свят
pari.bg  Четвъртък 2 септември 2010

Берлин въвежда нови 
данъци и реже още разходи
Германското прави-
телство пренебрегна 
исканията  
на бизнеса и въведе 
налог за АЕЦ

Германският кабинет одо-
бри въвеждането на данък 
за атомните електроцен-
трали като част от чети-
ригодишната програма 
на правителството за съ-
кращаване на разходите и 
увеличаване на приходите 
в размер на 80 млрд. EUR. 
Това заяви финансовият 
министър Волфганг Шой-
бле след заседанието на 
кабинета вчера. Проекто-
законът трябва да получи 
одобрение и от парламен-
та.

въпреки растежа
Правителството на Ангела 
Меркел не се отказа от на-
маляването на публичните 
разходи, дори и след като 
за второто тримесечие во-
дещата европейска иконо-
мика отчете най-големия 
си ръст на БВП от 20 годи-
ни насам. Икономиката на 
страната нарасна с 2.2%, 
изпреварвайки средно 
европейския ръст от 1%. 
Съкращенията са необхо-
дими, за да може Германия 
да изпълни изискванията 
на Европейския съюз за 
равнището на бюджетния 
дефицит от 3%, обясни 
Шойбле.

Приходи и разходи
Освен „атомния данък”, 
който се очаква да носи по 
2.3 млрд. EUR на хазната 
годишно, програмата на 
правителството предвижда 
въвеждане на данък и за 
пътническите самолети, 
който влиза в сила веднага. 
Общият ефект от нало-
га се оценява на 1 млрд. 
EUR годишно. Планира 
се полетите да се обла-
гат с 8 EUR на пътник за 
дестинациите в Европа. 
Авиокомпаниите, които 
летят до Египет и Израел, 

Полският президент защити бедните региони
Бронислав Коморов-
ски е на първата си 
визита в Брюксел като 
държавен глава

Новият президент на Пол-
ша Бронислав Коморовски 
настоя Европейският съюз 
да не изключва финансира-
нето на бедните региони от 
следващия си бюджет. По 
време на първото си офици-
ално посещение в Брюксел 
Коморовски заяви, че бю-
джетът трябва да се базира 
на ценностите на ЕС, като 
се запази сегашният модел 
на финансиране на кохезион-
ната политика и подкрепата 
за фермерите.

Икономическото, соци-
алното и териториалното 
сближаване в съюза ще 
продължи да бъде основна 
задача на Европейската ко-

МВФ задължи 
Румъния да се 
издължи на бизнеса
Правителството  
трябва да докаже  
плащания  
за 567 млн. USD

Правителството на Румъ-
ния трябва да представи 
документи за изплащане-
то на 1.9 млрд. RON (567 
млн. USD) държавен дълг 
към частния сектор, за да 
отключи следващия суб-
сидиен транш от спасител-
ния заем на МВФ, предаде 
Bloomberg. 

До края на септември Бу-
курещ трябва да докаже, че 
е превела на частни компа-
нии от сектора на здравео-
пазването дължимите суми. 
Освен това северната ни 
съседка трябва да одобри 
промяна в националната 
пенсионна система, включ-
ваща вдигането на пенси-
онната възраст. Това заяви 
регионалният представител 
на МВФ за Румъния и Бъл-
гария Тони Либек.

Условия
Обещанието на румънско-
то правителство, че ще се 
издължи на бизнеса, не е 
достатъчно. Сега трябва да 
видим документите, че това 
е изпълнено, обясни Либек. 
Вашингтонският кредитор 
вече пет пъти опрости това 

изискване при освобож-
даването на предните су-
ми на стойност 10.7 млн. 
EUR. Ако държавата успее 
да спази предписанията на 
фонда, това ще отключи 
следващия транш от 900 
млн. EUR по спасителния 
заем, отпуснат от МВФ, 
ЕК и други международни 
кредитори и възлизащ на 20 
млрд. EUR. 

изпълнение
Досега Румъния успя да 
се класира за предишните 
траншове с цената на про-
тиворечиви мерки. През 
юли министър-председате-
лят Емил Бок оряза запла-
тите на обществените слу-
жители с 25%, а ДДС беше 
повишен от 5 на 24%. По 
този начин страната сведе 
бюджетния си дефицит до 
тавана от 6.8%. Според 
МВФ възстановяването на 
икономиката през 2011 г. 
ще помогне за нормали-
зирането на държавните 
финанси. 

Кредиторът прогнозира 
повторно свиване на ру-
мънската икономика през 
2010 г. с цели 1.9%. Добра-
та новина е, че догодина 
тенденцията ще поеме в 
обратна посока - прогно-
зите на МВФ са за ръст 
от 1.5%.

ще плащат по 25 EUR, 
а за полетите до всички 
останали страни данъкът 
ще е по 45 EUR на път-
ник. Берлин ще ограничи 
и разходите в социалната 
и военната сфера. Новият 
данък върху финансовите 
сделки на банките пък се 
очаква да осигурява по 
2 млрд. EUR годишно от 
2012 г. Възстановяването 
на кралския дворец в Бер-
лин ще бъде отложено.

Пренебрегване
Кабинетът на Меркел пре-
небрегна настояванията на 

бизнеса да не се въвеж-
да данък върху ядреното 
гориво. Наскоро извест-
ни бизнесмени излязоха 
с открито писмо, с което 
се обявиха против иде-
ята. То беше подписано 
от главните изпълнителни 
директори на енергийните 
гиганти E.ON и RWE, как-
то и от шефа на Deutsche 
Bank Йозеф Акерман и от 
ръководителите на най-
големите германски ком-
пании. Според тях въвеж-
дането на данъка, за да 
се подпомогне бюджетът, 
ще блокира необходимите 

инвестиции в бъдеще.

Допълнителни  
източници
Коалиционното правител-
ство държи на данъка, тъй 
като бюджетната консо-
лидация означава да се 
използват „допълнителни 
източници на приходи”, 
смятат във финансовото 
министерство. Според 
ведомството е възможно 
енергийните компании да 
прехвърлят част от по-ви-
соките си разходи върху 
компаниите и потребите-
лите.

мисия, заяви председателят 
й Жозе Барозу. По думите 
му това винаги е била твър-
дата позиция на Брюксел. 
Наскоро пред италианската 
преса той обвини страни-
те членки за намаляващата 
подкрепа за ЕС в периода на 
криза. Според него новата 
ера на задълбочаваща се ин-
теграция ще бъде възможна 
само ако всички европей-
ски държави спомогнат за 
това. Много от регионите 
в Полша са под средното за 
ЕС ниво по критерия БВП 
на глава от населението. 
Общото финансиране по 
кохезионните фондове за 
страната между 2007 и 2013 
г. трябва да достигне 67 
млрд. EUR. В същото време 
се очаква европейският бю-
джет за периода 2014-2020 
г. да предизвика сериозни 
дискусии. 

Фирмите в САЩ са 
съкратили хора
Противно на плано-
вете 10 хил. души са 
останали без работа 
през август

Работодателите в САЩ са 
съкратили работници през 
август противно на окачва-
нията. Това стана ясно от 
доклад, изготвен на базата 
на фирмените ведомости. 
Общо 10 хил. души в част-
ния сектор са останали без 
работа миналия месец, след 
като през юли заетите на-
раснаха с 37 хил., казаха от 
ADP Employer Services. 

още надолу
В петък се очаква прави-
телството да публикува до-
клада си за трудовия пазар, 
който отчита ситуацията 

както в частния, така и в 
държавния сектор. Данните 
вероятно ще покажат задъл-
бочаване на негативната 
тенденция заради съкраще-
нията и в публичния сектор. 
Наблюдатели коментираха, 
че август е бил лош месец и 
логично числата са лоши. 

очаквания
Данните за планираните 
съкращения обаче показват 
обратната тенденция. Спо-
ред доклад на Challenger 
работодателите са очаква-
ли да съкратят със 17% 
по-малко работници през 
август, отколкото през юли. 
Прогнозите на бизнеса оба-
че явно са се разминали с 
реалността и доста повече 
хора са останали без ра-
бота.

Съседи
Фондът одобри 
транш от заема и 
на Сърбия

МвФ одобри отпускане-
то на следващия транш 
на стойност 380 млн. EUR 
от спасителния заем, 
предназначен за сърбия. 
Общата сума на кредита 
възлиза на 3.9 млрд. USD, 
припомня Bloomberg. 

Годишният бюдже-
тен дефицит на сърбия 
може да е с 2 млрд. RSD 
по-нисък от предписа-
ното, прогнозира отго-

▶

▶

ворният за страната 
представител на МвФ 
Албърт Йегер. През пър-
вото полугодие дефици-
тът е възлизал на 54.6 
млрд. RSD (660.4 млн. USD) 
срещу годишна цел от 
102.25 млрд. RSD. въпре-
ки добрите показатели 
през октомври правител-
ството ще срещне труд-
ности с вписването в 
тавана от 4% за бюджет-
ния дефицит през 2011 г. 

Прогнозите на МвФ са 
за годишен ръст от 1.5% 
в икономиката на балкан-
ската държава през 2010 г. 
и 3% през 2011 г. 

▶

Свиването на бюджетните разходи ще позволи на Германия да изпълни европей-
ските изисквания за бюджетен дефицит под 3%, обясни финансовият министър 
волфганг Шойбле          сниМкА BloomBERg

▶

Полският президент Бронислав Коморовски (вляво) 
поиска от Жозе Барозу да се запази финансирането за 
бедните региони                      сниМкА REUtERS

▶
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Два фонда на БАКБ продават 
имоти за 27 млн. EUR
Два фонда, които са от група-
та на Българо-американската 
кредитна банка, са сключи-
ли предварителни договори 
за продажбата на имоти на 
стойност 27 млн. EUR. Това 
обявиха от „И Ар Джи Ка-
питал-1” АДСИЦ и „И Ар 
Джи Капитал-2” АДСИЦ 
вчера. Това са сградите на 
„Практикер” във Варна и 
София, варненската сграда 
на „Пикадили” и офисът на 
„Орифлейм” в столицата.

Купувач
„Потенциалният купувач 
е чуждестранен инвести-
тор”, уточни за в. „Пари” 
изпълнителният директор 
на „И Ар Джи Капитал-
2” АДСИЦ и директор за 
връзки с инвеститорите 
в Българо-американска-

та кредитна банка Венета 
Илиева. Управляваният от 
нея фонд планира да про-
даде сградите на хипер-
маркет „Практикер”-Варна 
за 8 млн. EUR и магазин 
„Пикадили” в морската 
столица за 6.7 млн. EUR.

„При всички случаи фон-
дът ще формира от сделка-
та печалба, която подлежи 
на разпределение, но все 
пак решението за дивидент 
трябва да вземат акционе-
рите”, уточни Илиева. 

И двете компании са дру-
жества със специална ин-
вестиционна цел и по закон 
трябва да разпределят 90% 
от печалбата си като диви-
дент на инвеститорите си. 

Новината за сделките из-
стреля акциите на „И Ар 
Джи Капитал-2” с 47% на-
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„Монбат” започва да 
рециклира в Сърбия

Сградите на „Практикер” във Варна и София, столичният офис на 
„Орифлейм” и варненският „Пикадили” минават в ръцете на чужд инвеститор

Плановете са заводът 
да преработва годиш-
но 15-16 хил. т олово 
и оловни сплави

Акумулаторният произво-
дител „Монбат” АД започва 
да рециклира употребявани 
батерии в новия си завод в 
Сърбия, съобщиха от компа-
нията чрез БФБ. Комбинатът 
„Монбат” ДОО е изграден в 
Инджия, а инвестицията в 
него е 12 млн. EUR и е из-
вършена за три години.

Плановете са заводът да 
преработва годишно между 
15 и 16 хил. тона олово и 
оловни сплави. След ре-
циклирането преработени-
ят продукт ще се реализира 
на европейския пазар, като 
може да се използва и за 
производството на бате-
рии на компанията майка 
в България. Рециклирането 
ще позволи прилагането 
на организирана система 
за събиране, съхраняване 
и обработка на използва-
ни оловнокисели батерии, 

продукцията от новия завод ще се използва и за производство на нови  
акумулатори
▶

промяна
85% от 
акционерите  
в „Каолин” 
смениха акции
Над 85% от акционерите на 
„Каолин” са заменили свои-
те акции за ценни книжа на 
„Соларпро холдинг”. Това 
стана ясно след приключва-
нето на периода за размяна 

на акции от компаниите. 
Срещу тях са дадени 34.58 
млн. акции на „Соларпро 
холдинг”, или близо 74% 
от капитала на компания-
та. Дъщерното дружество 
на „Каолин”  - „Солар 
Венчърс”, продължава да 
притежава 5.4 млн. акции на 
„Соларпро холдинг” , което 
представлява почти 12% 
от капитала на дружество-
то. През целия период на 

замяната са заменени 1.33 
млн. акции на „Каолин”, 
което представлява 5.32% 
от капитала на добивната 
компания. Шефовете на до-
бивната компания обявяват, 
че в качеството си на орган, 
упражняващ правата като 
едноличен собственик на 
„Солар Венчърс”, ще вземат 
скоро решение за останалия 
незаменен пакет акции на 
„Соларпро холдинг” .

горе до 3.90 за брой при 100 
прехвърлени ценни книги. 

Дялове
Най-големият акционер в „И 
Ар Джи Капитал-2” АДСИЦ 
е Българо-американският 
инвестиционен фонд, кой-
то държи 36.77%. Следват 
го Българо-американската 
кредитна банка с 9.99% и 
бившият член на управител-
ния съвет на банката и на-
стоящ президент на Фонда-
ция „Америка за България” 
Франк Бауър, който прите-
жава еднолично 9.41%. На 
четвърто място с дял от 7% 
се намира Универсалният 
пенсионен фонд „Доверие”. 
Финансовият директор на 
„ПОК Доверие” АД Миро-
слав Маринов коментира, че 
сделките са били очаквани, 

защото вече са одобрени на 
принципно ниво на общо 
събрание на акционерите. 

Протоколът от ОСА по-
казва, че това е станало на 
последното общо събра-
ние, когато акционерите 
са оправомощили съвета 
на директорите да сключи 
сделките. 

Другият фонд, „И Ар 
Джи Капитал-1” АДСИЦ, 
е договорил 10 млн. EUR 
за хипермаркета „Практи-
кер” на бул. „Цариградско 
шосе” в София и 2.3 млн. 
EUR за търговския център 
„Орифлейм”. Книжата на 
фонда вчера поскъпнаха с 
37% до 3.56 лв. за брой при 
500 изтъргувани книжа.

„Бизнес моделът ме кара, 
да оприлича двете АДСИЦ 
на облигация с плащане 

веднъж в годината, но с мал-
ко по-висок риск, защото все 
пак се търгува с акциите им 
и инвестират в недвижими 
имоти”, обясни Маринов.

Условия
Продажбата на имотите 
и при двата фонда обаче 
е много условна. Първо, 
„Практикер” ЕООД трябва 
да се откаже от правото си 
да откупи имотите на цена 
поне колкото е предложил 
купувачът. След това новите 
кандидат-собственици ще 
назначат дю дилиджънс за 
срок от два месеца, през 
който да проверят всичко 
около имотите. Чак след това 
при положително развитие 
в сметките на двата фон-
да ще влязат договорените 
средства. 

профил
Българо-американската 
кредитна банка е един от 
водещите играчи на пазара 
на инвестиции в недвижи-
ми имоти у нас. Наскоро 
дружеството основа нов 
фонд за вложения, този 
път с профил в подценени 
имоти - „Имоти Директ” 
АДСИЦ. Най-големият ак-
ционер във финансовата 
институция - ирландската 
AIB, обяви в отчета за 
шестмесечието, че плани-
ра да се раздели с инвес-
тицията си заради пониже-
нието в пазарната оценка 
на дружеството. Самата 
AIB се нуждае от свеж ре-
сурс заради затруднените 
условия за финансиране 
на ирландските кредитни 
институции. 

твърдят от българския 
„Монбат”. 

„Пускането в експлоата-
ция на завода за рецикли-
ране е поредната стъпка от 
превръщането на „Монбат” 
в един от големите играчи 

на пазара на акумулатори 
и рециклиране в Европа”, 
каза по повод откриването 
на новия завод Пламен Бо-
боков, председател на НС 
на дружеството.

На сесията вчера книжата 

на „Монбат” не промениха 
цената си. По позицията на 
синия чип минаха 467 лота, 
а цената на затваряне остана 
6.548 лв. за акция. Пазарната 
капитализация на компания-
та е 255.4 млн. лв.

„Атлас Финанс” 
излиза на 
фондовата борса
Комисията за фи-
нансов надзор отне 
лиценза на здравен 
фонд

„Атлас Финанс” ЕАД ще 
бъде листвано на борса-
та, след като Комисията 
за финансов надзор вписа 
емисията акции на компа-
нията в публичния регис-
тър. Дружеството ще се 
качи за търговия чрез вто-
рично публично предлагане 
(SPO). То оперира на пазара 
на финансови, счетоводни и 
юридически консултации и 
услуги в България. Капита-
лът на финансовата компа-
ния е 9 595 108 лв., разпре-
делен в същия брой акции 
с номинал 1 лв. Едноличен 
собственик на „Атлас” е 
публичната компания „КТИ 
Съединение” АД. 

облигации
Надзорът потвърди и 
проспект за допускане до 
търговия на обезпечени 

облигации, издадени от 
„Интеркарт Файнанс” АД. 
Емисията е 2.5 млн. EUR, 
като книжата са с номинал 
1000 EUR. Дълговите кни-
жа са с фиксирана лихва 
от 10% на година, която 
ще се плаща на всеки шест 
месеца. Тригодишните 
книжа са с падеж 5 март 
2013 г. 

Тъй като ЗОД „Уника 
здравно осигуряване” ЕАД 
не е извършвало дейност 
през последната една годи-
на и не е вписано в Търгов-
ския регистър, КФН отне 
лиценза му за добровол-
но здравно осигуряване. 
Здравният фонд беше в 
процес на учредяване.

посредник
Лицензът на още един ин-
вестиционен посредник 
беше отнет от регулатора. 
Мотивите на КФН са, че 
„Лидер Инвест България” 
ООД не е извършвало дей-
ност повече от шест ме-
сеца.
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Агрокомпаниите, чиито 
акции или облигации се 
търгуват на Българската 
фондова борса, отчето-
ха спад на приходите си 
през първите шест месеца 
на годината. Това показва 
анализ на в. “Пари”, бази-
ран на консолидираните 
резултати на публичните 
дружества, които търгуват 
и произвеждат зърнени 
култури.

Общият оборот на “Зър-
нени храни България” АД, 
“Агрия Груп холдинг” АД, 
“БГ Агро” АД и “Зърнени 
храни България - Фарин” 
АД за януари - юни тази 
година е 134.8 млн. лв., 
което е 8.1% спад на го-
дишна база. Продажбите, 
които формират 94.8% от 
оборота, са се свили със 
7.2% и през първото полу-
годие са 127.7 млн. лв.

компании
Най-силно се свиват про-
дажбите на “Фарин”, които 
намаляват до 5.7 млн. лв. 
Понижението на годишна 
база е 33.2%. Оборотът 
на дружеството, което е 
емитент на облигации, е 
6.3 млн. лв., което е 34.8% 
спад на годишна база.

Най-младата публична 
компания в сектора - “БГ 
Агро”, също е понижила 
приходите си. Оборотът 
на дружеството е 24.6 млн. 
лв., или с 19.55% по-малко 
спрямо края на юни 2009 
г. Продажбите на компа-
нията се свиват с 21.7% 
до 22.5 млн. лв. “През 
първите шест месеца на 
тази година имаше по-
слаба търговия и това е 
причината за по-малкото 
приходи”, коментира Нен-
ко Ненков, председател на 
СД на “БГ Агро” АД. За 
януари - юни тази година 
компанията е получила 2 
млн. лв. финансиране от 
правителството, а година 
по-рано тези постъпления 
бяха 1.76 млн. лв. Според 

Ненко Ненков това се дъл-
жи на повечето декари, 
които компанията обра-
ботва.

Най-голямата публична 
компания по размер на при-
ходите е “Зърнени храни 
България”. За първите шест 
месеца на 2010 г. друже-
ството има 74.8 млн. лв. 
оборот, като спадът е 2.2% 
спрямо съпоставимия пе-
риод на миналата година. 
Продажбите на компанията 
са 70.5 млн. лв., като се 
понижават с минималните 
0.8% на годишна база.

резултат
С минимален процент се 
свиват и продажбите на 
“Агрия”. Показателят на 
дружеството в края на юни 
2010 г. е 28.9 млн. лв., 
което е с 0.9% по-малко 
спрямо година по-рано. 
Общите приходи на агро-
холдинга са 29 млн. лв., 
като се понижават с 2.5% 
спрямо първите шест ме-
сеца на 2009 г. “Спадът 
на продажбите в края на 
юни е заради сезонни ко-
лебания в дейността на 
дружеството”, каза Емил 
Райков, изпълнителен ди-
ректор на “Агрия Груп 
холдинг” АД.

Общата печалба на че-
тирите дружества за пър-
вите шест месеца е 4.45 
млн. лв., като се понижава 
с 5.9% на годишна база. 
Спад има в положител-
ния финансов резултат на 
“Агрия”, като печалбата 
се свива с 20.1% до малко 
над 1 млн. лв. “Фарин” 
пък е увеличило загубата 
си, която в края на юни 
2010 г. достига 635 хил. 
лв., или със 109.6% повече 
спрямо същия период на 
миналата година.

“Зърнени храни” и “БГ 
Агро” са увеличили печал-
бата си съответно с 9.3 и 
6.2%. Положителният фи-
нансов резултат на първо-
то дружество достига 2.85 

Дружествата от сектора очакват значително повишение на оборотите си до края  
на годината заради високите цени на пшеницата

Приходите на агрокомпаниите  
се понижиха с 8% за полугодието 

млн. лв., а на второто - 1.2 
млн. лв.

прогноза
Мениджърите на компа-
ниите в бранша, които ос-

вен на производството на 
зърно разчитат до голяма 
степен и на приходите от 
търговия с продукция, са 
обнадеждени за бъдещите 
резултати на дружествата 

след силния ръст в цената 
на пшеницата. “Вероятно 
ще продадем по-малко ка-
то обем продукция, но на 
по-високи нива и това ще 
се отрази в приходите от 

продажби”, твърди Емил 
Райков. 

Според него тази пазар-
на ситуация ще е в плюс 
за компаниите и тази го-
дина ще е по-успешна от 

Спадът на продажбите е заради сезонни колебания
Последният отчет на 
компанията отразява 
дейността на холдинга и 
дъщерните дружества през 
първите шест месеца на 
2010 г. В него все още не са 
консолидирани по-високи-
те цени на зърното, които 
започнаха да се повишават 
след датата на отчета. 

Спадът на продажбите и 
печалбата в края на юни е 
заради сезонни колебания в 
дейността на дружеството. 
Полугодието на тази година 
е огледално на това през 

Високите 
цени 

на зърнените 
култури ще се 
отразят в отче-
ти за третото 
и четвъртото 
тримесечие

Емил райков, 
изпълнителен директор на 
“Агрия Груп холдинг” АД

2009 г. Високите цени на 
зърнените култури ще се 
отразят в отчети за третото 
и четвъртото тримесечие.

Въпреки ръста на цената 
в последно време все още 
ми е трудно да прогнози-
рам истинския ефект за 
компаниите. Не е ясно кога 
ще се раздвижи търговията, 
няма яснота колко коли-
чества ще се изнесат от 
България и на какви цени. 
Цените следват реалната 
ситуация на пазара, който 
реагира и на най-мал-

кия сигнал за намалено 
предлагане. Вероятно ще 
продадем по-малко като 
обем продукция, но на 
по-високи нива и това ще 
се отрази в приходите от 
продажби.   Ще се движим 
около нивата на предва-
рителните прогнози, но 
всичко зависи от цените в 
Черноморския басейн. Като 
цяло тази ситуация ще е в 
плюс за компаниите и тази 
година ще е по-успешна от 
миналата. Когато на паза-
рите има динамика, това е 
полза за дружествата.

По-слабата търговия намали общите ни приходи
Второто тримесечие не 
дава реалната картина. В 
нашия бизнес има измест-
ване на дейността и неви-
наги всичко се повтаря. 
През първите шест месеца 
на тази година имаше 
по-слаба търговия и това 
е причината за по-малкото 
приходи. Повечето приходи 
от правителството се дъл-
жат на ръста на декарите, 
които обработваме.  Това е 
предварително планирано 
повишение и през тази 
година нещата са по-добри. 
По-високата печалба е 

"Зърнени храни България" АД "Агрия Груп холдинг" АД

ОБЩО

"БГ Агро" АД "Зърнени храни България - Фарин" АД
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заради разкрачения марж 
при търговията.  През 
третото тримесечие ще има 
подобряване на резултатите 
заради повишението на це-
ната на зърнените култури. 
Нещата се развиват добре. 
Цената на зърното скочи 
обосновано. 

Нашите предварителни 
очаквания бяха това да се 
случи, макар и не толкова 
екстремно. Очакванията ни 
са за много добри резул-
тати, но все още е рано да 
говорим с конкретни ци-
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Дружествата от сектора очакват значително повишение на оборотите си до края  
на годината заради високите цени на пшеницата

Приходите на агрокомпаниите  
се понижиха с 8% за полугодието 

Компанията сключи 
договор с Уникредит 
и Европейската банка 
за възстановяване и 
развитие

Металургичната компания 
“КЦМ 2000” АД подписа 
договор за кредит на стой-
ност 95 млн. EUR с УниКре-
дит Булбанк и Европейската 
банка за  възстановяване 
и развитие (ЕБВР). Спора-
зумението е с 2.5-годишен 
гратисен период, а срокът 
за погасяване на кредита, 
с който ще бъдат обновени 
изцяло оловното производ-
ство и част от цинковото 
производство, е между 12 и 
15 години в зависимост от 
технологията. 

Строителство
Строителството на нови-
те мощности ще продължи 
около 36 месеца и в него ще 
вземат участие около 250 
специалисти, строителни 
работници и монтажници. 
“Първоначалните намере-

“КЦМ 2000” АД обновява 
оловното си производство  
с 95 млн. EUR кредит

ния на компанията бяха да 
финансира технологичната 
си база чрез емисия цен-
ни книжа на борсата, но 
през 2008 г. вече нямаше 
възможност за това”, каза 
инж. Никола Добрев - гла-
вен изпълнителен дирек-
тор на “КЦМ 2000” АД. 
По думите му компанията 
е получила от двете бан-
ки възможно най-добрите 
параметри, които може да 
се договорят в момента на 
пазара - твърда лихва, опции 
за предсрочно погасяване и 
гратисен период, в който да 
приключи строителството. 
Никола Добрев не изключи 
възможността “КЦМ 2000” 
АД да емитира ценни книжа 
на борсата през следващи-
те години. “Евентуалните 
привлечени средства ще ни 
помогнат да погасим пред-
срочно задълженията към 
двете банки”, каза шефът 
на металургичното пред-
приятие. 

обновление
Над 60% от парите по кре-

дита ще бъдат използвани 
за пълното обновяване на 
остарялото оловно произ-
водство. За момента КЦМ 
няма намерение да увели-
чава капацитета за произ-
водството на този метал и 
той ще остане 65 000 тона 
годишно. Но технологии-
те, които ще се ползват, ще 
направят крайния продукт 
значително по-евтин, тъй 
като са енергоспестяващи 
и позволяват около 25% 
от влаганите суровини да 
бъдат вторични. 

“Ако сегашното произ-
водство на олово в КЦМ 
АД се извършва на 300 
декара, след обновлението 
то ще се осъществява само 
на 36 декара, като емиси-
ите от прахове, газове и 
тежки метали ще бъдат 
доста по-ниски от европей-
ските стандарти”, твърди 
Добрев.

Цинковият добив също 
ще запази капацитета си 
от 75 000 тона годишно, но 
30% от суровините ще бъдат 
вторични. Съоръженията, 

които ще бъдат изградени, 
са гъвкави и ще позволяват 
увеличаване на капаците-
та при производството на 
олово и цинк до 30% в слу-
чай на нарастващо пазарно 
търсене.

подкрепа
“Ние подкрепяме един от-
личен български проект, 
който демонстрира корпо-
ративни стандарти, поже-
лателни за целия български 
бизнес”, каза директорът 
на ЕБВР Даниел Берг. С 
този кредит общата сума на 
отпуснатите от финансова-
та институция заеми през 
2010 г. достига 250 млн. 
EUR, добави той. Главният 
изпълнителен директор на 
УниКредит Булбанк Левон 
Хампарцумян съобщи, че 
неговата финансова ин-
ституция осигурява поло-
вината от заема. “Сумата 
е твърде голяма за един 
кредитор и затова разпре-
делихме риска”, каза Хам-
парцумян.

михаил Ванчев

КЗК започна 
повторна проверка 
срещу пловдивската 
тютюнева компания

Комисията за защита на кон-
куренцията е започнала ново 
разследване срещу пловдив-
ската тютюнева компания 
“Кингс Табако”. Причината 
е, че дружеството не е из-
пълнило първото решение 
на антимонополния орган 
от 10 юни 2010 г. Тогава 
КЗК наложи глоба в раз-
мер на 333 хил. лв. зара-

ди заблуждаваща реклама 
за стойността на цигарите 
The King и Merilyn Slims и 
скрита реклама в музикални 
клипове на български изпъл-
нители.

Собственост
Фабриката “Кингс Табако” 
беше приватизирана през 
2008 г. от пловдивското дру-
жество “Сигма Консултинг”. 
Дотогава тя беше част от 
“Булгартабак холдинг”. В 
момента “Сигма” е едноли-
чен собственик на цигарено-
то предприятие, сочи справ-

ка в Търговския регистър. 
Изпълнителен директор на 
дружеството и член на бор-
да на директорите е Бойко 
Димитров Качулев.

Санкция
През юни антимонополният 
орган беше сезиран от Бъл-
гарската асоциация на тю-
тюневата индустрия. Ком-
паниите подадоха жалба, че 
“Кингс Табако” рекламира 
цигарите си на промоцио-
нална цена от 2.80 лв., което 
е забранено по закон, тъй 
като цените на цигарите се 

определят административно. 
От друга страна, продуктите 
на цигарената фабрика се 
появявали в клипове, кои-
то се излъчват по кабелния 
канал “Планета” и е форма 
на скрита реклама. Тогава 
експертите от комисията на 
Петко Николов установиха, 
че цигареното дружество на-
рушава Закона за защита на 
конкуренцията, и наредиха 
промоцията да бъде спряна 
незабавно без значение дали 
решението ще се обжалва 
във Върховния администра-
тивен съд. 

Антимонополистите отново  
разследват “Кингс Табако”

миналата. “През третото 
тримесечие ще има подо-
бряване на резултатите за-
ради повишението на цена-
та на зърнените култури”, 
категоричен беше Ненко 

Ненков. По думите му през 
следващите две-три години 
цените на зърното ще ос-
танат високи и се очертава 
ръст на бизнеса.

атанас Христов

По-слабата търговия намали общите ни приходи

Няма 
причина 
да очак-

ваме спад в це-
ната на зърното 
и връщане към 
старите нива

ненко ненков, 
председател на  
СД на “БГ Агро” АД 

"Зърнени храни България" АД "Агрия Груп холдинг" АД

ОБЩО

"БГ Агро" АД "Зърнени храни България - Фарин" АД
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Възможно е след няколко години да емитираме ценни книжа на борсата, каза гл. изп. директор на "кЦм 
2000" никола Добрев (вдясно)
▶

фри. Със сигурност обаче 
ще има ръст на приходите 
и печалбата. Няма причина 
да очакваме спад в цената 
на зърното и връщане към 
старите нива, тъй като 
условията за сеитба са 
лоши. Следващите две-три 
години нивата на цените 
ще останат високи и се 
очертава ръст на бизнеса. 
Надяваме се инвеститори-
те на фондовата борса да 
оценят това поскъпване на 
продукцията, което ще има 
положителен ефект върху 
компаниите.
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Международните 
превози отчитат ръст 
от около 3%
Приблизително 12% е спа-
дът на превозените път-
ници по вътрешни линии 
за първите шест месеца 
на 2010 г. спрямо същия 
период на миналата годи-
на. Това каза Ивайло Кон-
стантинов, председател на 
Асоциацията на автобус-
ните превозвачи. Според 
данните на Националния 
статистически институт 
приблизително 143 хил. 
души е пътникопотокът за 

Близо 12% по-малко са 
превозените пътници в страната 

Отделените  
средства през тази 
година са близо  
45 млн. лв. 

Две сдружения ще се състе-
зават в конкурса за текущо 
зимно поддържане на пъ-
тищата в столицата. Това 
са обединенията „София 
2010” и „Пътно поддържа-
не Област София”. Фирми-
те „Балканстрой”, „Пи Ес 
Ай”, „СК-13”, „Станилов” 
и „Пътно поддържане-Дуп-
ница” са включени в сдру-
жение „София 2010”. Те ще 
се конкурират с „Главбол-
гарстрой”, „Пътинжинериг-
М” и „Бекастрой”, които са 
обединени в консорциум 
„Пътно поддържане Об-
ласт София”. Критерият за 
избор на изпълнител е най-
ниската предложена цена. 
Средствата за поддържане-
то и текущите ремонти тази 
година са близо 45 млн. лв. 
Парите за текущите ремон-
ти се отпускат от бюдже-
та на Министерството на 
регионалното развитие и 
благоустройството. 

Два консорциума 
искат да поддържат 
пътищата на София

предложения
Техническите предложения 
на участниците бяха отво-
рени и в общините Добрич, 
Варна, Габрово, Ловеч, Ве-
лико Търново, Кърджали и 
Бургас. Получените оферти 
са в по-голямата си част от 
обединения на компании, 
които имат регионални кло-
нове. Участници в повече-
то сдружения са фирмите 
„Пътища и мостове”, „Път-
но строителство”, „Авто-
магистрали Черно море” и  
„Инжстройинженеринг”. 
„Главболгарстрой” пък 
участва самостоятелно в ня-
кои от търговете. 

Кандидати
Има обаче и общини, които 
са получили оферти само от 
един изпълнител. Сред тях са 
Кюстендил, Видин и Стара 
Загора. Според Закона за 
обществените поръчки кон-
курсът на тези места може да 
бъде обявен за непроведен и 
да доведе до повторното му 
извършване. Това може да 
остави общините без под-
дръжка на пътищата. 

николета Цветкова

първите шест месеца на 
годината. „Много трудно 
би могло да се каже точна-
та бройка на превозените 
пътници и запълваемостта 
на автобусите, защото го-
ляма част от превозвачите 
са в сивия сектор”, твърди 
Константинов. За първи-
те 6 месеца на годината 
автобусите са пътували с 
около 35% запълваемост. За 
същия период на 2009 г. на-
товареността на автобусите 
е била 39%. 

Ученици и пенсионери 
Основните потребители на 

Мобилното банкиране  
влиза на българския пазар
„СЕП България”, „Глобул”, Алианц Банк България и Пощенска банка 
стартираха нова услуга, съчетаваща мобилно разплащане и онлайн банкиране
Мобилното банкиране стъ-
пи официално на българ-
ския пазар. От вчера „СЕП 
България” в партньорство 
с „Глобул”, Пощенска бан-
ка, Алианц банк България 
и няколко търговски вериги 
предлагат услуга, която е 
съчетание между мобилно 
разплащане и онлайн бан-
киране. Услугата е нова за 
страната ни, въпреки че ве-
че няколко банки предлагат 
различни видове мобилни 
услуги. „Това е по-различно 
мобилно банкиране от пред-
лаганото до момента. Досега 
няколко банки предлагаха 
разплащания със SMS, ко-
ето обаче дава възможност 
за контакт на трети лица и 
достъп до информацията в 
сметките на потребителите. 
Новата услуга е по-сигурна 
за клиентите, защото се пре-
доставя от оператор, който 
следи за всички стандарти, 
за платежната част и сетъл-
мента”, обясни Мардихан 
Исмаилов, началник на упра-
вление „Продажби чрез елек-
тронни канали” в Алианц.

Тънка сметка
Банкерите обясниха, че въ-
веждането на тази система 
е изключително скъпо и в 
следващите две години ще 

работят само за да възвър-
нат инвестициите си. По 
думите им печалбата ще 
дойде след този период. От 
„СЕП България” съобщи-
ха, че общите инвестиции 
в проекта са на стойност 
12 млн. лв. „Инвестицията 
е осигурена благодарение 
основно на мажоритарния 
акционер „Адванс Екуити 
Холдинг” АД, който при-
тежава 87% от капитала на 
компанията, възлизащ на 
10 млн. лв.”, съобщиха от 
компанията. Оттам допъл-
ниха, че банките ще спече-
лят от това, че този проект 
ще им донесе по-голяма 
наличност от привлечени 
средства, а търговците ще 
спечелят от по-ниски раз-
ходи за управление на па-
ричните средства. Голяма 
част от печалба на банките 
обаче ще дойде от привли-

чането на нови клиенти. Те 
предлагат услугата срещу 
много ниски месечни так-
си, а зад това се крие по-
редният маркетингов трик, 
който цели да се превърне 
в магнит за клиенти. Ме-
сечната такса за клиентите 
на Алианц Банк България е 
50 стотинки. За потребите-
лите на „Глобул” услугата 
е безплатна, поясниха от 
оператора.

Клиентската мрежа
„Засега разчитаме основно 
на мобилни разплащания, 
а вече има 15 търговски 
обекта, които имат инста-
лирани терминали за раз-
плащания”, обясни Мар-
дихан Исмаилов. Новата 
услуга, която предлагат 
банките, ще привлече ос-
новно физически лица, 
смятат от компаниите.

Освен банките, и другите 
мобилни оператори проя-
вяват интерес от услугата. 
От „Виваком” коментираха 
за в. „Пари”, че система-
та за мобилно разплащане 
ще бъде предоставена на 
потребителите на телекома 
до края на годината, а в 
момента се водят преговори 
за въвеждането й. 

радослава Димитрова

автобусните превози са уча-
щите и пенсионерите. Те са 
около 60% от целия пътни-
копоток. Затова според бран-
шовата организация при-
чините за продължаващия 
спад са намаляващият брой 
студенти и по-ниските при-
ходи на пенсионерите, които 
ограничават и пътуванията 
си. Според Константинов 
влияние за отрицателната 
тенденция при вътрешни-
те линии оказва и масовата 
емиграция. 

на плюс
Близо 3% е ръстът на пре-

возените пътници извън 
страната от януари до юни 
2010 г. спрямо същия пе-
риод на миналата година, 
отчитат от Асоциацията на 
автобусните превозвачи. 
„Това се дължи на по-сил-
ния контрол на емигранти-
те, които оказват властите 
на държавите от европей-
ските страни. Това налага 
те по-често да се приби-
рат в страната”, коментира 
Константинов. Най-много 
пътници има по линиите до 
Гърция, Испания, Германия 
и Италия, сочат данните на 
браншовата организация. 

Ценообразуване
Повишаването на цената на 
горивото доведе до частич-
но повишаване на цените 
на услугата. Между 2 и 3% 
са поскъпнали билетите, но 
само за далечните дестина-
ции. Според председателя 
на браншовата асоциация 
дори и с това увеличение 
цените са под минимал-
ните и фирмите не могат 
да покриват оперативните 
си разходи. При цените на 
международните превози 
няма промяна.

николета Цветкова
за първите 6 месеца на годината автобусите са пътували с около 35% запълва-

емост
▶

мобилното разплащане в търговските вериги ще се развива най-добре след 
старта на системата 
▶

Снимки Емилия коСтадинова

Снимка Емилия коСтадинова

Как става
Технологията 
на мобилното 
банкиране

1клиентите на „Глобул” 
получават специална 

SIM карта (като за-
пазват телефонния си 
номер).

2активират приложени-
ето „мобилен порт-

фейл” и се регистрират 
в клон на съответната 
банка.

3клиентите създават 
собствен Пин код, а 

„СЕП България”  активира 
електронен подпис, който 
е обвързан с картата. Под-
писът служи за подписване 
и криптиране на мобилни-
те банкови операции.

Възможностите
Платежни и справочни 

операции
Преводи към банкови 

сметки
Плащания в интернет 

и в търговски обекти
Заплащане на сметки за 

комунални услуги

▶

▶

▶

▶



Инвестиционната ком-
пания 3i Group Plc. се 
спряга като потенциа-
лен купувач

Втората по големина верига 
за бързо хранене в САЩ 
Burger King Holdings Inc. 
обмисля вариант за про-
дажба. Според запознати 
източници вече са започна-
ли преговори с евентуални 
купувачи, съобщи Reuters. 
Пазарната капитализация 
на компанията, която е 
публична от май 2006 г., в 
момента е на стойност 2.3 
млрд. USD.

Акционери
Сред акционерите в ком-
панията в момента са TPG, 
Bain Capital и Goldman 
Sachs, които през 2002 г. я 
купиха от производителя на 
алкохолни напитки Diageo 
за близо 1.5 млрд. USD. 
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Веригата за бързо хранене  
Burger King е пред продажба

Агенция Moody’s се спаси от 
съдебно преследване в САЩ

По-рано тази седмица Wall 
Street Journal излезе с нови-
ната, че се водят преговори 
с няколко фирми, сред които 
е и инвестиционната ком-
пания 3i Group Plc. Засега 
обаче официален коментар 
по темата няма.

песимизъм
През август от ръководство-
то на Burger King излезе с 
песимистична прогноза за 
търсенето на техните проду-
кти през новата финансова 
година заради несигурност-
та около възстановяването 
на  американската иконо-
мика и очакваното повише-
ние в цената на месото, от 
което се правят бургерите. 
Прогноза за финансовите 
резултати през 2011 г. все 
още не е правена, но висо-
ката безработица и мерките 
за свиването на разходите в 
много европейски държави 
не вещаят добри резултати.

Anglo Irish Bank отчете рекордна  
за историята на Ирландия загуба
Национализираната 
банка е на червено 
с 8.3 млрд. EUR за 
първата половина на 
2010 г.

Национализираната от ир-
ландското правителство 
банка Anglo Irish Bank ре-
гистрира най-голямата кор-
поративна загуба в истори-
ята на Република Ирландия. 
За първата половина на 2010 
г. финансовата институция е 
натрупала отрицателен фи-
нансов резултат в размер на 
8.3 млрд. EUR. Загубите от 
януари 2009 до март 2010 г. 
достигат 12.7 млрд. EUR.

Лоши кредити
Загубите за полугодието 
включват 4.8 млрд. EUR по 
отписани лоши кредити и 
други 3.5 млрд. EUR от прех-
върлянето на 10.1 млрд. EUR 
към Националната агенция 
за управление на активи 

(NAMA). Самата агенция е 
създадена, за да изкупува и 
управлява лошите кредити 
на държавните финансови 
институции. От Anglo обяви-
ха, че след приключването на 
трансфера на лоши кредити 
към NAMA заемите на кли-
ентите като цяло ще намале-
ят до 38.4 млрд. EUR.

помощ
През първите шест месеца 
финансовата институция 
е получила 8.6 млрд. EUR 
като помощ от правител-
ството на Ирландия. Тези 
пари са част от одобре-
ния от Европейската ко-
мисия пакет от помощ на 
стойност до 10 млрд. EUR. 
Ирландия национализира 
банката през януари 2009 
г. в разгара на финансовата 
криза, като до момента в 
нея вече са вложени общо 
22.88 млрд. EUR държавни 
средства, включително и 
последния транш.

нов капитал
Заедно с това банката съ-
общи, че ще има нужда от 
набирането на нов капитал, 
както и че планира да се 
раздели с 80% от бизнеса 
си в следващите 10 годи-
ни. Целта на този ход е да 
се създаде жизнеспособна 
банка с качествен кредитен 
портфейл. Все пак послед-
ната дума за бъдещето на 
банката ще има Европей-
ската комисия, която ще 
реши дали да я обяви в 
ликвидация, или да я слее 
с друга банка. При всички 
случаи обаче решението ще 
бъде взето през септември. 

Осигурената допълнител-
на помощ за банката доведе 
до увеличаване на публич-
ните разходи. В резултат 
на това миналата седмица 
Standard&Poor’s понижи 
кредитния рейтинг на Ир-
ландия от АА до АА-, с ве-
роятност за допълнително 
понижение.

Юридически пречки 
са в основата на реше-
нието на комисията по 
ценните книжа SEC 
да не заведе дело

Международната рейтин-
гова агенция Moody’s из-
бегна съдебно преследване 
за измама въпреки намере-
ните от регулаторните вла-
сти в САЩ доказателства, 
че компанията е подвела 
инвеститорите по време 
на финансовата криза. Ко-

мисията за ценни книжа и 
фондови борси (SEC) обя-
ви, че се съмнява, че има 
правомощия да заведе де-
ло, тъй като разследваната 
дейност е била извършвана 
в Европа.

Грешка в системата
От агенцията са обяснили 
издаваните през 2007 г. ви-
соки рейтинги на сложните 
дългови продукти с компю-
търна грешка. Заради не-
верните изчисления инстру-
ментите изглеждали много 

по-сигурни, отколкото били 
реално. Според щатския 
регулатор директорите на 
Moody’s са били наясно, че 
рейтинговите им прогнози 
са прекалено оптимистич-
ни. Те обаче решили да не 
променят оценките, тъй ка-
то това можело да се отрази 
негативно на репутацията 
на агенцията.

Ясен сигнал
Това е един от редките слу-
чаи, когато проведено от 
SEC разследване не завърш-

последната дума за бъдещето на Anglo Irish Bank ще има Брюксел  
                     Снимки BloomBerg

▶

ва със съдебно дело. Коми-
сията обаче отправи ясен 
сигнал, че рейтинговите 
агенции в бъдеще ще бъдат 
следени много по-отблизо. 
Трите най-големи агенции 
- Moody’s, Standard&Poor’s 
и Fitch Ratings, досега оста-
ваха встрани от вниманието 
на регулаторите за ролята 
им във финансовата кри-
за. Именно тези компании 
определяха високи оценки 
на сложните инструменти, 
които бяха в основата на 
пазарния срив. 

Компанията разработ-
ва услуга за онлайн 
стрийминг на виде-
осъдържание

Американската компания 
за търговия по интернет 
Amazon Inc. разработва 
технология за онлайн пре-
доставяне на филмово и 
телевизионно съдържание 
(streaming), предаде WSJ. 
Компанията вече е предста-
вила проекта си за абона-
ментната услуга на медийни 
гиганти като NBC Universal, 
Time Warner Inc., News Corp. 
и Viacom Inc. 

Варианти
Новата услуга ще рабо-
ти както с уеббраузъри, 
така и с телевизионни 
устройства с достъп до 
мрежата, Blue-ray плейери 
и конзолата на Microsoft 
Corp. Xbox 360. По нео-
фициални данни Amazon 
ще навлезе на стрийминг 

пазара до началото на ко-
ледните празници, за да се 
възползва от традиционно 
силните продажби в края 
на годината. По данни на 
анализатори до края на 
годината инвестициите на 
медийните компании в ди-
намичния пазар ще надми-
нат 30 млрд. USD.

Конкуренция
Стъпката на Amazon е опит 
за улавяне на част от разви-
ващия се сектор за предос-
тавяне на дигитално теле-
визионно и филмово съ-
държание. Днес този пазар 
се държи не от кабелните и 
сателитните доставчици, а 
от интернет предприемачи 
като Netflix Inc. и Google 
Inc., обясняват анализатори. 
Apple също планира пуска-
нето на услуга за дигитален 
„наем” срещу 0.99 USD. За 
сравнение телевизионни-
те епизоди, които Amazon 
продава в момента, са на 
стойност 1.99 USD. 

Amazon ще се 
конкурира с 
Netflix и Google

Втората по големина верига за бързо хранене в 
САЩ обяви песимистична прогноза за търсенето на 
продуктите си 

▶

Amazon най-вероятно ще пусне новата услуга на 
пазара до началото на коледните празници
▶
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Мерни единици:  1 bu. соя = 27.216 кг ; 1 bu. царевица = 25.4016 кг ; 1USd  = 1 U.S. cent
1bu. овес = 15.4224 кг; 1 lb. = 0.4536 кг ; 1 cwt = 50 кг.; 1 gal. = 3.785 л ;  1 MT = 1000 кг

Борси:   CBOT - Чикагска стокова борса; CME - Чикагска търговска борса; 
NYBOT - Нюйоркска стокова борса; ASE - Австралийска стокова борса 

Източник: Bloomberg

Вид	 Борса	 Единица	 Цена	 3м.
Мед LME USD/т 7200 7275
Калай LME USD/т 20740 20850
Олово LME USD/т 2065,5 2092
Цинк LME USD/т 2032 2088,5
Алуминий LME USD/т 2143 2131
Никел LME USD/т 21475 21530
Алуминиева сплав LME USD/т 2210 2110

Вид	 Борса	 Единица	 Купува	 Продава
Злато LME USD/тр.у. 1225,8 1226,1
Сребро LME USD/тр.у. 18,41 18,45
Платина LME USD/тр.у. 1533,4 1538
Паладий LME USD/тр.у. 480,1 483,1
Родий LME USD/тр.у. 2075 2125

▶ Цени на благородни метали

▶ Спот цени на цветни метали

Вид	 Борса	 Единица	 Август	 Септември
Суров петрол NYMEX USD/б 75,96 76,13
Брент ICE USD/б 75,5 75,87
Газьол ICE USD/т 639,75 645,5
Природен газ NYMEX USD/MMBtu 4,33 4,35
Бензин 95 NYMEX USD/т 672 -
Нафта NYMEX USD/т 639 -

Вид	 Разновидност	 Борса	 Единица	 Септември
Пшеница Soft Red CBT USD/т 269,70
Царевица Yellow CBT USD/т 167,41
Ечемик Feed ASX USD/т 290,44
Памук No.2 NYBOT USD/т 1861,33
Какао  NYBOT USD/т 2891,00
Кафе Arabica NYBOT USD/т 3952,82
Соя No.2 ICE USD/т 379,83
Захар White NYSE LIFFE USD/т 557,50

▶ Цени на петрол и петролни 
продукти

▶Фючърси на агрокултури

Валутният курс за митнически цели е курсът 
на БНБ определен в предпоследната сряда от 
месеца и публикуван този или на следващия ден, 
който се използва през следващия календарен 
месец, освен ако не бъде заменен от курса 
определен по чл. 91 от ППЗМ. Курсовете сa 
валидни до 24.00 часа на 30.09.2010.

„Ти Би Ай Асет Мениджмънт” ЕАД - Цени при прехвърляне за дата 2.09.2010 г.

ПРЕХВЪРЛЯНЕ ОТ:

ПРЕХВЪРЛЯНЕ В:
Ти Би Ай  Евробонд

(Емисионна 
ст-ст)

Ти Би Ай Комфорт
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Хармония
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Динамик
(Емисионна

 ст-ст)
Ти Би Ай Евробонд  
Ти Би Ай Комфорт
Ти Би Ай Хармония
Ти Би Ай Динамик
Цените са в лева и са валидни за поръчки, подадени предишния работен ден. Разходите за емитиране на една акция 
или един дял са включени в горепосочените цени.
Цената на обратно изкупуване на една акция/един дял на съответния фонд, от който е прехвърлянето е равна на 
Нетната стойност на активите на една акция или на един дял на този фонд.

Валута	 Код	 За		 Стойност	
Currency	 Code	 For	 Rate	
Австралийски долар AUD 1 1,37049
Бразилски реал BRL 10 8,67177
Канадски долар CAD 1 1,47766
Швейцарски франк CHF 1 1,45707
Китайски ренминби юан CNY 10 2,23582
Чешка крона CZK 100 7,88133
Датска крона DKK 10 2,62538
Естонска крона EEK 10 1,25000
Британска лира GBP 1 2,37560
Хонконгски долар HKD 10 1,95413
Хърватска куна HRK 10 2,68898
Унгарски форинт HUF 1000 7,02601
Индонезийска рупия IDR 10000 1,69369
Исландска крона ISK 100 3,26625
Японска йена JPY 1000 6,74424
Южнокорейски вон KRW 100 1,77916
Литовски литаc LTL 1000 1,29314
Латвийски лат LVL 10 5,66448
Мексиканско песо MXN 1 2,76091
Малайзийски рингит MYR 10 1,20828
Норвежка крона NOK 10 4,82754
Новозеландски долар NZD 10 2,46637
Филипинско песо PHP 10 1,09021
Полска злота PLN 100 3,36817
Нова румънска лея RON 10 4,96227
Руска рубла RUB 10 4,61444
Шведска крона SEK 100 4,99428
Сингапурски долар SGD 10 2,07069
Словашка крона SKK 10 1,12605
Тайландски бат THB 100 4,80312
Нова турска лира TRY 10 1,01417
Щатски долар USD 1 1,51850
Южноафрикански ранд ZAR 10 2,09460

▶ Курсове за 
митнически  
оценки

Валута	 Код	 За		 Стойност	 Разлика
Currency	 Code	 For	 Rate	 Difference
ЕВРо	 EUR	 1	 1,96	 0
АВСТРАЛИйСКИ ДОЛАР AUD 1 1,38309 0,01576
БРАЗИЛСКИ РЕАЛ BRL 10 8,74348 -0,00861
КАНАДСКИ ДОЛАР CAD 1 1,44235 -0,00759
ШВЕйЦАРСКИ ФРАНК CHF 1 1,50831 -0,00373
КИТАйСКИ РЕНМИНБИ ЮАН CNY 10 2,24326 -0,02258
ЧЕШКА КРОНА CZK 100 7,90714 0,03660
ДАТСКА КРОНА DKK 10 2,62718 0,00007
ЕСТОНСКА КРОНА EEK 10 1,25000 0,00000
БРИТАНСКА ЛИРА GBP 1 2,35344 -0,01784
ХОНКОНГСКИ ДОЛАР HKD 10 1,96483 -0,01770
ХЪРВАТСКА КУНА HRK 10 2,68754 -0,00181
УНГАРСКИ ФОРИНТ HUF 1000 6,83140 0,03277
ИНДОНЕЗИйСКА РУПИЯ IDR 10000 1,69901 -0,00589
ИНДИйСКА РУПИЯ INR 100 3,26391 -0,01356
ИСЛАНДСКА КРОНА ISK   -6,74424
ЯПОНСКА йЕНА JPY 100 1,81870 -0,00798
ЮжНОКОРЕйСКИ ВОН KRW 1000 1,28950 0,00281
ЛИТОВСКИ ЛИТАC LTL 10 5,66448 0,00000
ЛАТВИйСКИ ЛАТ LVL 1 2,75819 0,00078
МЕКСИКАНСКО ПЕСО MXN 10 1,16330 -0,00213
МАЛАйЗИйСКИ РИНГИТ MYR 10 4,88384 -0,01357
НОРВЕжКА КРОНА NOK 10 2,46249 0,02517
НОВОЗЕЛАНДСКИ ДОЛАР NZD 1 1,07985 0,00445
ФИЛИПИНСКО ПЕСО PHP 100 3,38731 -0,01674
ПОЛСКА ЗЛОТА PLN 10 4,90232 0,02919
НОВА РУМЪНСКА ЛЕЯ RON 10 4,58598 -0,00862
РУСКА РУБЛА RUB 100 4,96943 -0,03221
ШВЕДСКА КРОНА SEK 10 2,09202 0,00891
СИНГАПУРСКИ ДОЛАР SGD 1 1,13204 -0,00553
ТАйЛАНДСКИ БАТ THB 100 4,90146 -0,02879
НОВА ТУРСКА ЛИРА TRY 1 1,00376 -0,00580
ЩАТСКИ ДОЛАР USD 1 1,52799 -0,01446
ЮжНОАФРИКАНСКИ РАНД ZAR 10 2,07636 -0,00334
ЗЛАТО (1 ТРОй УНЦИЯ) XAU 1 1912,08000 9,31000

▶ Kурсове на чуждестранни валути

Обменни курсове на чуждестранните валути към левa за 2.09 .2010 година. 
Тези курсове се основават на чл. 29, ал. 2 от Закона за БНБ и референтните курсове на ЕЦБ 
за съответния ден, и се прилагат за целите на статистическата и счетоводната отчетност.

N/A 13.4004  12.2274   8.4719 
321.1695 N/A 12.1854 8.4428 
322.7697 13.2880 N/A 8.4012 
322.7697 13.2880 12.1254 N/A 
 

Взаимен	фонд
Нетна	стойност	
на	активите	на	

дял	(НСАД)

Емисионна	
стойност		

(цена	при	покупка)

Цена	при	
обратно	

изкупуване
Цени	за	1	дял	за	1/09/2010

ОТП Централно-европейски фонд в акции € 1,120515 € 1,142925 € 1,114912
ОТП Международен фонд в акции - Ю Би Ес 
Фонд на фондовете € 0,852810 € 0,869866 € 0,848546

ОТП - Ди Ви Ес Фонд на Фондовете в акции 
от развиващи се пазари € 0,834948 € 0,851647 € 0,830773

Цените са валидни за поръчки, подадени на 27/08/2010 г.  Включените в цените разходи са както 
следва: при придобиване - 2.00% от НСАД, но не по-малко от 10 евро (левовата им равностойност) 
по една поръчка; при обратно изкипиване - 0.50% от НСАД. 

Цени	за	1	дял	за	2/09/2010
ДСК Фонд Паричен Пазар 1,138292 лв. 1,138292 лв. 1,138292 лв.
Цените са валидни за поръчки подадени на 2/09/2010 г. Няма разходи при емитиране и обратно 
изкупуване на дялове на фонда. Информация може да се получи от Call Center на “Банка ДСК” ЕАД на 
тел. 0700 10 375 на цената на един градски разговор и на интернет страниците www.dskbank.bg и 
www.otpbank.hu 

Договорен фонд

Стойност	за	един	дял	1.09.2010	г Доходност

Емисионна 
стойност

Цена на обр. изк. От началото на 
годината За последните 12 

месеца
до 90 дни над 90 дни (Не се анюализира)

Сентинел	-	Принсипал 1.0164	лв. 1.0012	лв. 1.0113	лв. 	0,20	% 3,43	%

Сентинел	-	Рапид 1,1775	лв. 1,1775	лв. 2,78	%	 	4,11	%

За ДФ „Сентинел – Принсипал” разходите по емитирането в размер на 0,5 % и по обратното изкупуване в размер на  
1 % от НСА на един дял са включени в емисионната стойност, респективно в цената на обратно изкупуване за дялове, 
държани по-малко от 90 дни. За ДФ „Сентинел – Рапид” емисионната стойност и цената на обратно изкупуване са 
равни на НСА на един дял.

Цените	са	валидни	за	поръчки,	подадени	на	31	август	2010	г.

www.sentinel-am.bg
тел. 02/ 980 14 26

31.08.2010	г.

157,69 156,92 156,15 155,76 153,84 153,84   
12,10 12,04 11,98 11,95 11,80 11,80   
88,53 88,10 87,67 87,24 85,95 85,95   
99,69 99,21 98,73 98,24 96,79 96,79   
762,22 758,52 754,82 751,12 740,02 740,02   
158,35 157,60 156,84 156,09 150,81 150,81   
77,17 76,80 76,43 76,06 74,20 74,20   
147,91 147,20 146,49 145,78 142,22 142,22   
295,22 293,81 292,41 291,00 281,16 281,16   
194,81 193,88 192,95 192,02 185,53 185,53   
226,25 225,18 224,10 223,02 215,48 215,48   
80,59 80,20 79,82 79,44 76,75 76,75   
234,56 233,44 232,33 231,21 223,39 223,39   

до	15.00	ч.	на	31.08.2010	г.

ВАЛУТА	 Код	 Купува	 Продава		 Hай-висока	 Hай-ниска
Currency	 Code	 Buy	 Sell	 High	 Low
ЩАТСКИ ДОЛАР USD 1,28 1,28 1,29 1,27
БРИТАНСКА ЛИРА GBP 0,82 0,82 0,82 0,82
ЯПОНСКА йЕНА JPY 109,63 109,65 110,31 109,25
ШВЕйЦАРСКИ ФРАНК CHF 1,33 1,33 1,35 1,33
НОРВЕжКА КРОНА NOK 7,93 7,94 7,97 7,91
ШВЕДСКА КРОНА SEK 9,48 9,49 9,53 9,48
КАНАДСКИ ДОЛАР CAD 1,34 1,34 1,34 1,33
АВСТРАЛИйСКИ ДОЛАР AUD 1,44 1,44 1,44 1,43
УНГАРСКИ ФОРИНТ HUF 279,77 280,09 282,15 279,52
ЧЕШКА КРОНА CZK 24,82 24,85 25,02 24,77
РУСКА РУБЛА RUB 39,16 39,17 39,19 39,05
ПОЛСКА ЗЛОТА PLN 3,99 3,99 4,01 3,99

▶ Валути спрямо евро 

Най-високият курс е най-високият курс купува, най-ниският - най-ниският курс продава. 
 Данни от 17.00 ч българско време на 1.09.2010 г.

▶ Котировки на взаимните фондове
Фонд

Тип  Ем. ст/ст  ЦОИ     Доходност и Риск  
       От началото   Стандартно За последните  От началото Начало на публ. 
       на годината  отклонение 12 мес.  на публ. предл. предлагане
       (не се анюализира)    (анюализирана) 
 за поръчки за поръчки за поръчки след края преди края       
 над 20000 лв от 2000 до 20000 под 2000 лв  на 2-та год. на 2-та год.

Аврора Капитал АД
Аврора кепитъл - балансиран
Аврора кепитъл - global commodity fund
ДФ Аврора Кепитъл Югоизточна Европа
Актива Асет Мениджмънт АД 
Дф Актива Високодоходен
ДФ Актива Балансиран
Астра Асет Мениджмънт АД 

ДФ Астра Кеш
ДФ Астра Баланс
ДФ Астра Плюс
БенчМарк Асет Мениджмънт АД 
ДФ БенчМарк Фонд-1 Акции и Облигации
ИД БенчМарк Фонд-2 Акции
ДФ БенчМарк Фонд-3 Сектор Недвижими Имоти
ДФ БенчМарк Фонд-4 Енергетика
ДФ БенчМарк Фонд-5 ЦИЕ
БенчМарк Фонд-6 Паричен
Болкан Капитал Мениджмънт АД
ДФ БКМ Балансиран Капитал
ДФ Европа
ДФ Балкани
Варчев Мениджинг Къмпани ЕАД
ДФ Варчев високодоходен фонд
ДФ Варчев Балансиран фонд
ДСК Управление на активи АД 
ДФ ДСК Стандарт
ДФ ДСК Баланс
ДФ ДСК Растеж
ДФ ДСК Имоти
ДФ „ДСК Евро Актив”
Елана Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Елана Балансиран Евро Фонд
ДФ Елана Балансиран Доларов Фонд
ИД Елана Високодоходен Фонд
ДФ Елана Фонд Паричен Пазар
ДФ Елана Долар Фонд
ДФ Еврофонд
Златен Лев Капитал АД 
ИД Златен лев 

ДФ Златен лев Индекс 30  
Капман Асет Мениджмънт АД 

ДФ Капман Фикс 
ИД Капман Капитал
ДФ Капман Макс
Карол Капитал Мениджмънт ЕАД 
ИД Адванс Инвест
ДФ Адванс Източна Европа
Адванс IPО Фонд 
КД Инвестмънтс ЕАД
ДФ КД Облигации България
ИД КД Пеликан
ДФ КД Акции България
КТБ Асет Мениджмънт АД 

КТБ Балансиран Фонд
КТБ Фонд Акции
ОББ Асет Мениджмънт АД
ДФ ОББ Платинум Облигации
ИД ОББ Балансиран Фонд
ДФ ОББ Премиум Акции
ДФ ОББ Патримониум Земя
Оверон Финанс АД
ДФ Оверон ПРЕСТО
ПФБК Асет Мениджмънт АД 

ДФ ПИБ- Авангард
ДФ ПИБ- Класик
ДФ ПИБ- Гарант
Райфайзен Асет Мениджмънт (България) ЕАД  
Райфайзен (България) Фонд Паричен Пазар
Райфайзен (България)  Фонд Облигации
Райфайзен (България)  Балансиран Фонд
Райфайзен (България) Фонд Акции
Райфайзен (България) Балансиран Доларов Фонд
Райфайзен (България) Фонд Защитена Инвестиция в Евро

Свободен период от 29.04.2010 до 8.05.2010
Лимитиран период” от 9.05.2010 до 7.08.2010

Сентинел Асет Мениджмънт АД
Договорен фонд Сентинел - Рапид
Договорен фонд Сентинел - Принсипал

Стандарт Асет Мениджмънт АД
ДФ Стандарт Инв. Балансиран Фонд
ДФ Стандарт Инв. Високодоходен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Международен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Консервативен Фонд
Статус Капитал АД  

Статус Нови Акции
Статус Финанси
ДФ Статус Глобал ETFs

Ти Би Ай Асет Мениджмънт ЕАД 
ИД Ти Би Ай Евробонд
ДФ Ти Би Ай Комфорт
ДФ Ти Би Ай Хармония
ДФ Ти Би Ай Динамик
ДФ Ти Би Ай Съкровище
ЦКБ Асетс Мениджмънт ЕАД 
ЦКБ Лидер
ЦКБ Актив
ЦКБ Гарант
Юг Маркет Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Юг Маркет Максимум
ДФ Юг Маркет Оптимум

Източник: БАУД (www.baud.bg)  

балансиран 4.7159 4.7395  4.9045 4.7159  4.6216   -8.42% 15.33% -12.60% -25.01% 21.01.2008
фонд в акции 6.7062 6.7397  6.9744 6.7062  6.5721   -5.33% 14.04% -6.16% -14.22% 23.01.2008
високодоходен 10.1406 10.2927  10.5462 0.0000  0.0000   0.80% N/A N/A N/A 23.09.2009
             
фонд в акции 2.2695    2.2695    -8.94% 27.86% -10.90% -56.44% 12.11.2007
балансиран 2.6930    2.6930    -9.47% 24.52% -11.41% -49.80% 12.11.2007

паричен пазар 11.2467  11.2411  11.2242 11.2355 11.2355 11.2411 4.64% 0.12% 7.02% 6.36% 06.10.2008
балансиран 10.7057  10.6524  10.5459 10.5991  0.0000 -0.53% 4.02% 0.71% 3.42% 06.10.2008
фонд в акции 9.8580  9.8090  9.6619 9.7109  0.0000 -4.59% 8.34% -4.19% -1.02% 06.10.2008
             
балансиран 13.5274    13.3935    -0.21% 5.79% 3.13% 6.39% 14.12.2005
фонд в акции 7.7934    7.7162    -7.88% 11.04% -11.95% -5.05% 01.03.2006
фонд в акции 4.8361    4.7882    -18.20% 12.68% -16.03% -16.13% 21.06.2006
фонд в акции 7.6099    7.3883    -6.72% 12.50% -2.32% -11.11% 05.02.2008
фонд в акции 11.1712    10.8458    5.69% 12.76% 9.07% 3.21% 05.02.2008
паричен пазар 11.9943    11.9943    5.73% 0.13% 8.84% 8.42% 03.06.2008
     до 2 г.  над 2 г.      
фонд в облигаци 81.5169    81.2316  81.5169  -1.71% 1.95% -1.98% -4.89% 20.11.2006
фонд в акции 46.8682    46.6339  46.8682  -9.69% 3.14% -12.71% -14.06% 20.11.2006
фонд в акции 61.6299    61.3218  61.6299  -10.60% 4.40% -8.55% -13.18% 03.10.2007
             
фонд в акции 96.3078    94.8740    -6.89% 3.31% -6.24% -1.25% 04.01.2007
балансиран 78.6064    77.4360    -5.80% 2.18% -6.50% -7.73% 25.06.2007
             
фонд в облигаци 1.30765    1.30503    4.61% 0.83% 6.98% 5.78% 01.12.2005
балансиран 1.06793    1.06155    -1.05% 4.81% 0.09% 1.33% 01.12.2005
фонд в акции 0.73684    0.72589    -5.74% 10.26% -4.56% -6.75% 01.03.2006
фонд в акции 0.73880    0.73438    0.66% 1.86% 2.43% -11.55% 07.03.2008
ниско рисков 1.04777    1.04463    2.14% 0.38% 3.65% 3.43% 07.05.2009

балансиран 100.6808    99.6790    -2.49% 7.19% -3.03% 0.04% 07.12.2005
балансиран 106.5476    105.4874    -3.39% 5.97% -5.40% 1.31% 06.03.2006
фонд в акции 85.7381    84.4617    -5.35% 10.36% -5.14% -1.65% 20.06.2005
паричен пазар 121.7297    121.7297    5.96% 0.56% 7.29% 7.17% 31.10.2007
ниско рисков 93.5003    93.1267    3.57% 2.66% -2.85% -2.62% 01.02.2008
ниско рисков 106.1455  106.0395  105.7214  106.0395  3.54% 1.24% 5.57% 5.13% 01.07.2009

балансиран 4.6017     4.5741     -6.42% 8.48% -5.75%*** 4.50% 08.07.1999
 до 100 000 лв от 100 001 до 1 000 000 лв.  над 1 000 000 лв.
фонд в акции 0.9275  0.9229   0.9206   0.9160     -12.84% 14.37% -13.89%*** -6.58% 01.06.2009

ниско рисков 10.0200    0.0000    N/A N/A N/A N/A 01.06.2010
балансиран 17.6797     17.5563     -5.61% 8.14% -9.15% 10.13% 28.09.2004
фонд в акции 10.9995    10.8465     -9.87% 11.74% -14.36% 1.92% 05.01.2006
             
фонд в акции 1.2006     1.1829     -7.33% 14.17% -3.99% 1.91% 10.05.2004
фонд в акции 0.7678     0.7565    10.05% 21.61% 26.17% -6.89% 04.10.2006
фонд в акции 0.9721     0.9577    10.86% 21.94% 6.27% -1.55% 23.11.2007
 до 100 000 лв.  над 100 000 лв.          
фонд в облигаци 130.3184  130.1236  129.8639    3.10% 3.27% 5.40% 6.22% 04.05.2006
балансиран 14.1776  14.1776  14.0372    -5.79% 8.28% -7.10% 1.88% 17.12.2004
фонд в акции 0.7307  0.7236  0.7164    -2.48% 15.47% -3.94% -7.41% 04.05.2006
             
балансиран 789.6327    783.7252    1.25% 5.66% 7.00% -9.17% 09.05.2008
фонд в акции 707.5276    702.2344    -0.21% 7.07% 7.72% -12.71% 09.05.2008
             
фонд в облигаци 11.2645    11.2645    3.63% 1.80% 6.16% 2.63% 30.01.2006
балансиран 116.9179    116.9179    -2.58% 5.87% -0.84% 1.74% 30.01.2005
фонд в акции 6.4923    6.4923    -7.83% 12.52% -4.51% -8.98% 30.01.2006
фонд в акции 9.9958    9.9958    -0.73% 2.48% 0.70% -0.03% 30.01.2009

фонд в акции 8.6378    0.0000    N/A N/A N/A N/A 25.06.2009
 за поръчки до 100 000 лв  за поръчки над 100 000 лв          
фонд в акции 0.5092  0.5067  0.5042    -3.27% 7.67% -3.67% -21.69% 19.11.2007
балансиран 0.7399  0.7373  0.7347    -0.89% 3.53% -0.48% -10.38% 19.11.2007
ниско рисков 0.9943  0.9928  0.9913    3.11% 1.25% 4.48% -0.26% 19.11.2007
 до 50 000 лв / 40000 USD  над 50 000 лв / 40000 USD          
консервативен 1.2603  1.2584  1.2565     4.05% 0.28% 6.75% 5.28% 16.03.2006
консервативен 1.2839  1.2801  1.2763     4.75% 0.99% 8.27% 5.69% 16.03.2006
балансиран 0.8609  0.8575  0.8541     -0.98% 3.91% -0.19% -3.39% 16.03.2006
фонд в акции 0.6276  0.6245  0.6214     -6.99% 7.24% -7.03% -10.01% 16.03.2006
балансиран 0.7276  0.7247  0.7218     -4.67% 4.35% -7.72% -11.85% 11.02.2008
консервативен             19.01.2010
 0.0000  0.0000  0.0000     N/A N/A N/A N/A 
 1.0289  1.0289  0.9775     N/A N/A N/A N/A 

паричен пазар 1.1775    1.1775    2.78% 0.22% 4.11% 3.69% 15.11.2005
балансиран 1.0164    до 90 дни  над 90 дни  0.20% 3.80% 3.43% 0.13% 12.09.2005
     1.0012  1.0113      

балансиран 7.4087    7.4087    -9.81% 10.61% -5.07% -6.44% 01.03.2006
фонд в акции 6.3829    6.3829    -8.95% 11.36% -4.97% -9.48% 01.03.2006
фонд в акции 2.8871    2.8871    2.95% 15.78% 8.24% -30.53% 05.04.2007
консервативен 10.4379    10.4379    0.09% 1.76% 1.68% 2.52% 12.12.2008
 клас А за поръчки клас А за поръчки клас А за поръчки клас  В Клас А          Клас В при изпълнена      Клас В при прекратена
 до 20000 лв над 20000 до 300000 над 300000    инв. схема инв. схема
фонд в акции 0.7558 0.7520 0.7502                                           0.7446              0.7446                                0.7483   0.7297 2.62% 12.72% -0.96% -6.66% 22.05.2006
фонд в акции 0.4101 0.4080 0.7502                                           0.4040              0.4040                             0.4060   0.3959 -1.70% 16.92% -0.71% -23.78% 02.05.2007
 за поръчки до 250 000 евро  за поръчки над 250 000 евро  Цена        
фонд в акции 103.7023  102.4283  101.6639    N/A N/A N/A N/A 03.05.2010

фонд в облигаци 320.0493    319.5692    2.55% 0.31% 4.27% 7.10% 17.11.2003
ниско рисков 13.2219    13.1558    1.94% 2.79% 4.13% 6.15% 27.12.2005
балансиран 12.0053    11.8852    -0.22% 5.93% 1.94% 3.98% 27.12.2005
фонд в акции 8.3180    8.2348    -3.53% 12.06% -1.51% -3.67% 07.09.2005
балансиран 20.5494    20.5494    1.33% 3.92% 2.49% 0.94% 08.10.2007
             
фонд в акции 6.4561    6.4238    -4.60% 5.47% -8.73% -12.59% 01.06.2007
балансиран 7.8313    7.7921    -3.82% 5.17% -6.82% -7.24% 01.06.2007
консервативен 11.6078    11.5789    6.75% 2.98% 10.54% 5.02% 04.09.2007
             
фонд в акции 1.1840    1.1603    -3.22% 5.78% -0.80% 4.36% 18.09.2006
балансиран 1.0428    1.0324    0.16% 3.70% 0.09% 1.90% 10.06.2008

Piraeus	Funds Цени за дата 31.08.2010

	 Тип Валута Емисионна 
стойност

Цена на  обр. 
изкупуване

АКЦИИ НА МЕСТНИ КОМПАНИИ Високодоходен EUR 7,2263 6,9627

АКЦИИ НА ДИНАМИЧНО РАЗВИВАЩИ 
СЕ МЕСТНИ КОМПАНИИ Високодоходен EUR 0,6238 0,6011

МЕСТЕН БАЛАНСИРАН ФОНД Балансиран EUR 2,4906 2,4415

УНИВЕРСАЛЕН ФОНД - “РАСТЕж”  
– Фонд от фондове Високодоходен EUR 9,0860 8,7331

УНИВЕРСАЛЕН БАЛАНСИРАН ФОНД 
– Фонд от фондове Балансиран EUR 9,9719 9,6793

УНИВЕРСАЛЕН КОНСЕРВАТИВЕН 
ФОНД – Фонд от фондове Консервативен EUR 10,4879 10,2813

Местните фондове на Пиреос Асет Мениджмънт инвестират във фин. инструменти търгувани 
на гръцкия капиталов пазар.Фондовете от типа “Фонд от фондове” са с инвестиционна насоче-
ност изцяло към международните капиталови пазари. С Условията за дистрибуция можете да 
се запознаете, в клоновете на Банка Пиреос България АД, на адрес:www.piraeusbank.bg или на  
24 - часовия телефон за клиенти 0 700 12 002 (на цената на един градски разговор за цялата стра-
на).
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Цената на 
златото 
отбеляза 

понижение и по време 
на вчерашната сесия 
в Лондон достиг-
на 1247.2 USD/тр. у. 
Поскъпването на 
еврото спрямо долара 
се отрази неблагопри-
ятно върху стойността 
на метала

По време 
на борсова-
та сесия в 

сряда измерителят 
добави 222 пункта 
към стойността си. 
Добрите данни за 
австралийската и 
китайската ико-
номика върнаха 
апетита на инвес-
титорите към риск

индекс на деня

2.22
▶ процента се повиши щат-
ският индекс Dow Jones и 
достигна 10 237.23 пункта

Стока на деня

2.07
▶ процента добави 
кафето сорт Арабика 
на борсата в Ню Йорк и 
достигна 4024 USD/т

Валутните борси по света въртят 4 трлн. USD дневно
Среднодневният обо-
рот на международните 
валутни пазари е нараснал 
с 20%, като по този начин 
достига рекордните 4 трлн. 
USD дневно. Това показва 
последното проучване на 
швейцарската Банка за 
международни разплаща-
ния (BIS). Институцията 
извършва проучване на 
активността на валутните 
и деривативните пазари на 
всеки три години.

Независимо от невижда-
ните досега стойности ръс-
тът за периода остава далеч 
под онези 72%, постигнати 
между 2004 и 2007 г. Като 
причина за огромната про-
центна разлика от банката 
изтъкват по-високата 
волатилност на валутните 
пазари през последните две 
години.

През юли 2008 г. еврото се 
повиши рекордно срещу 
долара, достигайки 1.59 
EUR/USD, след което в 
рамките на четири месеца 
се срина до 1.26 EUR/USD 

Deutsche Bank, настъпва-
нето на кризата е довело 
валутните пазари до пълен 
хаос, увеличило е неста-
билността на курсовете и 
е понижило ликвидността. 
Deutsche Bank е най-голе-
мият валутен дилър в света.

В направеното проучване 
се посочва още, че през 
последните три години 
доларът се използва все 
по-малко при валутните 
сделки. През 2001 г. амери-
канската валута е участвала 
в 90% от транзакциите, 
докато през 2010 г. този 
процент е паднал до 85%. 
В същото време еврото е 
увеличило дела си на 39 
от 37%, а на валутите от 
Азиатския и Тихоокеанския 
регион вече се падат 35.9% 
от дневния оборот, което е 
невиждано постижение, от-
както е започнало измерва-
нето през 1998 г. През 2007 
г. делът на тези валути не е 
надхвърлял 33%.

Като най-голям център 
за валутна търговия се 

През 2001 
г. доларът е 

участвал в 90% 
от транзакциите, 
докато през 2010 
г. този процент е 
паднал до 85

Георги Георгиев 
ggeorgiev@pari.bg

▶ за три години дневният оборот е скочил с 20%, но остава далеч под онези 72% 
ръст, постигнати през предходния период СНимкА bloomberg

Петролът навакса част от загубите в цената

На борсата 
в Ню Йорк 

суровият петрол с 
доставка през ок-
томври поскъпна 
с 1.61% до 73.08 
USD/б

Георги Георгиев 
ggeorgiev@pari.bg

▶ Най-силен ефект върху цената на петрола оказа поевтиняването на долара с 1.2%

Цената на суровия 
петрол се върна над 
границата от 73 USD/б и 
по този начин компенсира 
част от загубените 3.7% на 
сесията във вторник. Като 
основна причина анали-
заторите изтъкват резкия 
спад от 1.2% в стойността 
на долара спрямо еврото.

Влиянието на амери-
канската валута се оказа 
достатъчно силно, за да 
неутрализира негативните 
за нефта новини, свързани 
с увеличените запаси от 
суров петрол и очакваното 
съкращаване на работници 
през август.

Според предварителните 
изчисления на Американ-
ския петролен институт 
запасите от суров петрол 
в САЩ са се увеличили с 
4.7 млн. барела през изми-
налата седмица. Увеличе-

Доларът поевтиня 
преди важните 
новини от САЩ
Доларът загуби повече 
от 1% от стойността си 
в първия ден на септем-
ври и се разменяше за 
1.284 EUR/USD. Добрите 
данни за състоянието на 
австралийската и китай-
ската икономика върнаха 
апетита на инвестито-
рите към риск. Техните 
погледи се насочиха към 
акциите като инвести-
ционна възможност и 
търсенето на сигурност 
във валутите намаля.

Допълнителна подкре-
па еврото получи от 
августовския индекс на 
поръчките в промиш-
леността в еврозоната. 
Макар да беше отчетено 
понижение спрямо пред-
ходния месец, неговата 
стойност се задържа 
на ниво от 55.1 пункта, 
което означава продъл-
жаващо нарастване на 
промишлената актив-
ност.

Разбира се, този оптими-
зъм и желание за поемане 
на риск може много лесно 
да се преобърне, ако 
предстоящите макро-
икономически данни за 
САЩ се окажат незадо-

На последната 
сесия доларът 

поевтиня с 1.19% 
спрямо еврото и се 
котираше за 1.2842 
EUR/USD

волителни. Сред най-важ-
ните събития, които ще 
насочат инвеститорите, 
са изнасянето на офици-
алните данни за трудовия 
пазар и промишлените 
поръчки в най-голямата 
световна икономика.

Йената, която минала-
та седмица се търгуваше 
около 15-годишния си 
връх, вчера се разменяше 
по курс 83.975 USD/JPY, 
което е поскъпване с 
0.23%. По-лошите от 
очакваните данни за 
британския индекс за 
промишлените поръч-
ки (PMI) ограничиха 
поскъпването на паунда 
спрямо долара до 0.86% 
и търговията се движеше 
около 1.5380 GBP/USD.

Кафето 
добави 
82 USD 

към стойността 
си на последната 
борсова сесия. 
Големият интерес 
на инвеститорите 
продължава да 
влияе положител-
но върху цената 
на суровината

нието се оказа три пъти 
по-голямо от пазарните 
очаквания и подчерта за 
пореден път заниженото 
търсене на енергийни 
суровини в страната. Офи-
циалните данни на енер-
гийното министерство на 
САЩ ще бъдат публику-
вани днес, като анализато-
рите на Bloomberg също 
предвиждат увеличение, 
макар и в рамките на 1.3 
млн. барела.

Слабо негативно влия-
ние оказаха и данните на 
консултантската агенция 
ADP Employer Services, 
която прави ежемесечното 
проучване на пазара на тру-
да в САЩ. Изнесените от 
агенцията цифри показаха, 
че освободените през ав-
густ работни места в част-
ния сектор са се увеличили 
с 10 хил. Предварителните 
прогнози на анализаторите 
не можаха да се консоли-

дират около ясна посока и 
варираха от увеличение с 
50 хил. до спад с 55 хил.

На борсата в Ню Йорк 
американският лек суров 
петрол с доставка през ок-
томври поскъпна с 1.61% 
и в началото на американ-
ската сесия се търгуваше 
за 73.08 USD/б. Сортът 
Брент за същия период 
поскъпна с 2.11% до 76.25 
USD/б.

Калин Йорданов,
„карол”

СНимкА reUterS

заради фалита на Lehman 
Brothers през септември 
същата година. През по-
голямата част от 2009 г. 
курсът му вървеше нагоре, 
за да тръгне отново надолу 
през тази година заради 
фискалната криза в Гърция.

Според Кевин Роджър, ог-
лавяващ отдела за валутна 
и деривативна търговия в 

запазва Великобритания, 
като оборотът там се е 
увеличил с 25% до 1.85 
трлн. USD. Това увели-
чение е водено от близо 

108% ръст при така наре-
чените спот сделки, при 
които брокерите плащат 
в брой почти веднага. 
Останалите държави в 

тази класация са САЩ 
с 18% дял, следвани 
от Япония, Сингапур, 
Швейцария, Хонконг и 
Австралия.

Злато
USD/тр.у.
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ЕК подготвя строги регулации 
за търговията с деривати

Франция ще работи 
за ограничаване 
на спекулативните 
ценови промени при 
стоките

Банките и компаниите в 
Европа, които търгуват с 
деривати на извънборсовия 
пазар, ще трябва да док-
ладват сделките си. В про-
тивен случай ще им бъдат 
налагани глоби. Това пред-
виждат новите регулации, 
подготвяни от Европейската 
комисия.

Отчетност
Според проектозакона, 
който ще бъде предста-
вен официално до края на 
септември, търговците ще 
трябва да отчитат детайли-
те по всеки свой дериватен 
договор не по-късно от края 
на работния ден след датата 
на изпълнението му. Глоби-
те в случай на нарушение 
трябва да бъдат определени 
така, че да предотвратяват 
други такива опити, смятат 
от Европейската комисия. 
Брюксел ще изисква и пове-
че продукти да се търгуват 
чрез централни клирингови 
къщи. Специалистите обаче 
коментират, че промените 
може да пренасочат търго-
вията с деривати през ком-
пании извън ЕС, например 
през хедж фондове в офшор-
ните зони.

Спекулативни цени
Натиск за регулаторните 
промени идва и от страна 
на Франция, която си е по-
ставила за цел да ограни-
чи спекулативните ценови 
промени на стоките, които 
се получават при търгуване 
на фючърси на тях. В писмо 
до ЕК френските минист-
ри на финансите, околната 
среда и селското стопанство 
заявяват, че законите за де-
риватния пазар ще бъдат 
приоритет на Париж, след 
като поеме ролята водещ 
на срещите на Г-20 през 
ноември. Писмото е адреси-
рано до еврокомисарите по 
селското стопанство, енер-

гетиката и финансите. Ос-
новната цел е да се попречи 
на търговията с деривати да 
изкривява цените на петрола 
и селскостопанските проду-
кти. Министрите настояват 
Брюксел да “дефинира общи 
принципи за регулиране на 
дериватите на всички суро-
вини и приравнените към 
тях продукти”. Според тях 
търговията с деривати на 
бъдещи доставки на петрол 
надвишава 35 пъти реално 
направените доставки.

Суровини
Еврокомисарят по вътреш-
ния пазар, французинът Ми-
шел Барние, заяви, че под-
крепя усилията на Париж да 
се ограничи възможността 
за търговия чрез деривати, 
обезпечени със суровини. 
Той каза и че вече работи с 
колегата си по селскостопан-
ската политика, за да защити 
продуктите от спекулативна 
търговия. В момента особе-
но притеснителна е ситуа-
цията със зърното. Заради 
сушата и пожарите в Русия 
в средата на август Москва 
въведе забрана за износа на 
зърно до края на годината. 
Това може да доведе до скок 
на цените и инфлацията при 
хранителните продукти.

Повече разходи
Правилата трябва да на-
правят пазара по-прозра-
чен, за което дериватните 
договори ще преминават 
през централни клиринго-
ви къщи за предварително 
одобрение. Това обаче мо-
же да увеличи разходите 
на европейските банки и 
компании, които използ-
ват такива продукти, и 
да ги направи по-малко 
конкурентни спрямо те-
зи в САЩ, се посочва в 
оценката за въздействие-
то на новите регулации. 
Предстои да се уточни кои 
деривати трябва задъл-
жително да минават през 
централен клиринг. Общо 
обемът на извънборсовата 
търговия с деривати в све-
та се оценява на над 600 
трлн. USD.

По-добри гаранции
Наличието на централна 
клирингова институция ще 
намали риска, тъй като ще 
съществува фонд, който да 
гарантира изпълнението на 
сделките, дори и ако една 
от страните фалира. През 
2009 г. е имало гаранцион-
ни споразумения за 70% от 
извънборсовите сделки с 
деривати, показват данни на 
Международната асоциация 
за суаповете и дериватите 
(ISDA). Според проучването 
на асоциацията около 1.4 
трлн. USD от тези деривати 
остават необезпечени. 

Следващи стъпки
Предложенията предстои 
да бъдат предоставени за 
обсъждане в Европейския 
парламент и от страните 
членки. Проектоправилата 
трябва да влязат в сила до 
края на 2012 г., след като 
бъдат одобрени от финан-
совите министри на ЕС и 
от Европейския парламент. 
Те са част от пакет закони, 
които целят да засилят ре-
гулациите във финансовия 
сектор и да предотвратят 
нова дълбока криза.

600
▶ трлн. USD е обемът на 
извънборсовата търго-
вия с деривати в света

35
▶ пъти надвишава 
 търговията с  
фючърси реалните  
доставки на  
петрол

ОБЯВЛЕНИЕ

ДържаВНа агЕНцИЯ за закрИЛа На ДЕтЕтО /ДазД/

ОБЯВЯВа СЛЕДНИЯ кОНкУрС за НазНаЧаВаНЕ  
На ДържаВЕН СЛУжИтЕЛ

1 началник на отдел “русе” в главна дирекция  
“контрол по правата на детето”

1. Минимални и специфични изисквания, предвидени в нормативните 
актове и други изисквания за заемане на длъжността:

минимална степен на завършено образование: висше – бакалавър; 
минимален ранг: ІІІ младши или 5 години професионален опит; предпо-
читана специалност – право, социални дейности, здравен мениджмънт; 
умения и квалификации, носещи предимство за кандидатите: много 
добри компютърни умения, работа в екип, комуникативност; знания в 
областта на: нормативната уредба, свързана с правата и закрилата на 
детето, с публичната администрация.

Длъжността се заема по служебно правоотношение. За целта кандида-
тите следва да отговарят на условията на чл. 7 от Закона за държавния 
служител. 

кратко описание на длъжността, съгласно утвърдената длъж-
ностна характеристика: 

Да ръководи, организира, координира и контролира  работата на 
експертите от отдела в областта на  упражняване на контролните 
правомощия на Председателя на ДАЗД за спазване на правата на детето 
и стандартите за социални услуги за деца.

При назначаване основната месечна заплата ще бъде определяна в 
границите от размера на минималната основна месечна заплата до 
размера на средната основна месечна заплата за длъжността, който 
е до 581 лв.

2. Конкурсът ще се проведе чрез тест и интервю.
3.  Необходими документи: заявление по образец, съгласно Приложение 

№2 към чл. 17 ал. 1 от Наредба за провеждане на конкурсите за държавни 
служители /НПКДС/; декларация по чл. 17 ал. 2 т. 1 от НПКДС; копия от 
документи за придобита образователна степен и юридическа правос-
пособност, за допълнителни квалификации;  копие от документи за 
професионален опит.

4. Документите се подават в деловодството на ДАЗД - ул.”Триадица” 
№ 2, София 1051, в срок от 10 календарни дни от публикуването; лица за 
контакт: Галя Ризова и Незабравка Стоянова, тел. 933-90-30, 933-90-11.

5. Списъците или съобщенията във връзка с конкурса ще се обявят в 
интернет страница на ДАЗД – www.sacp.government.bg и на информаци-
онното табло на входа на администрацията.

6. Минималният размер на основната заплата: 363 лв.
Обявлението по ал. 1 за публикация в централен или местен ежедневник 

се оформя, както следва:
1. черно-бяло;
2. в горния ляв край на рекламното каре се изобразява основната 

структурна форма на герба на Република България в съчетание с наиме-
нованието на съответната администрация;

3. наименованието на длъжността, за която се провежда конкурсът, е 
централно подравнено и се изписва с получерен несерифен шрифт; 

4. основният текст е двустранно подравнен, изписва се с несерифен 
шрифт и се разполага под наименованието на длъжността.

Пазар
Предимства и 
недостатъци 

Европейската коми-
сия започна проучване 
на сектора на деривати-
те през есента на 2008 
г., скоро след фалита на 
Lehman Brothers. Банката 
беше един от най-голе-
мите участници на този 
пазар.

Дериватите дават 
на компаниите и прави-
телствата повече меха-
низми за управление на 
риска, но и може рязко 
да го увеличат, ако се 
използват безотговор-
но. 

Създаването на цен-
трални клирингови къщи 
трябва да намали свърза-
ния с дериватите систе-
мен риск.

▶

▶

▶

Мишел Барние, 
еврокомисар  
по вътрешния пазар

Под-
крепям 

усилията на 
Франция да 
се ограничи 
възможността 
за търговия 
чрез деривати, 
обезпечени със 
суровини

европейската комисия се надява да направи дериватния пазар по-прозрачен, като 
въведе централни клирингови къщи
▶

Снимки BLoomBerg
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САЩ сложиха край на 
седемгодишната война

“Време е да обърнем стра-
ницата.” С тези думи прези-
дентът на САЩ Барак Обама 
обяви официалния край на 
военните действия в Ирак. 
Дванадесет дни след като из-
тегли последните американ-
ски бойни части от операция 
“Иракска свобода”, Обама 
призова към ново, по-мирно 
начало след края на седем-
годишната война. Доколко 
стабилен е мирът след война, 
предстои да изпита близо 
30-милионното население 
на близкоизточната държа-
ва, дала повече от 100 000 
цивилни жертви. 

Равносметка
Страниците на книгата 
“Ирак” се оказаха кървави не 
само за двете страни, но и за 
всички коалиционни партньо-

ри на САЩ. Повече от 4400 
американски войници са се 
разделили с живота си на мяс-
то, отдалечено на над 10 000 
км от родината им. През това 
място, което не се вписва в 
традиционното туристическо 
определение за екзотичност, 
са преминали общо 1.5 млн. 
американски военни, или око-
ло 214 хил. на година. Само за 
сравнение чуждестранните 
туристи в България по време 
на зимния сезон на 2009 г. са 
били 680 хил. души. САЩ 
далеч не бяха единствената 
страна, дала кръвен данък на 
войната. 318 други военни 
от 22 далечни държави също 
загинаха в името на демокра-
цията. Тъжното е, че до демо-
крация така и не се стигна, а 
най-трайните последствия 
останаха запазени за самите 

войници и държавния бю-
джет, олекнал с около 1 трлн. 
USD по време на седемте 
военни години.

В търсене 
на стабилност
За 50 хил. военни тези годи-
ни продължават. Толкова са 
войниците, които остават в 
Ирак, за да обучават местните 
власти - решението, навлякло 
още критики на президента 
Обама. Предизвикателство-
то, което остава, е сформи-
рането на стабилно иракско 
правителство. В официално 
обръщение пред медиите 
премиерът на Ирак Нури ал 
Малики увери света, че стра-
ната е способна да поеме 
отговорността за собствената 
си сигурност. Малко хора в 
Ирак обаче вярват на опти-

мизма. Само през последния 
месец 500 души са загинали 
в страната, а общо 13 са би-
ли бомбените атаки само за 
един ден миналата седмица, 
припомня британският вест-
ник Independent. Всъщност 
присъствието на американски 
части също не е решение, а 
може би никога не е било, 
тъй като основният проблем 
пред иракската сигурност 
остава вътрешен. Фактът, че 
6 месеца след първите демо-
кратични избори държавата 
все още не може да сформира 
правителство, говори за все 
още огромния конфликт меж-
ду трите общности - сунити, 
шиити и кюрди.

Въпрос на война
След първоначалната радост 
от затварянето на книгата 

“Ирак” обаче започна да се 
прокрадва съмнение, че САЩ 
просто са преминали на друг 
том от военната поредица. 
Обама говори много как ще 
изтегли всички американски 
военнослужещи от Ирак, но 
не спомена нищо дали ще 
ги изпрати в Афганистан. А 
той ще направи именно това, 
споделя едно от официал-
ните лица на американски-
те военноморски сили Джо 
Лин. Към това опасение за 
по-интензивно пренасочва-
не на войната в азиатската 
държава препращат някои 
от политическите анализи на 
речта. Едно е ясно обаче - на-
маляване на разходите за от-
брана няма да има. Напротив, 
в обръщение към ветерани от 
щата Милоуки министърът 
на отбраната Робърт Гейтс 

призова за удвояванена бю-
джетираните за национална 
сигурност средства. Това оз-
начава, че вместо с 1%, както 
е в момента, изразходването 
на парите на данъкоплатците 
за нуждите на военни дейст-
вия ще скача с 2%. 

Предай нататък
На 31 август САЩ офици-
ално върнаха на полицата 
книгата с военни разкази от 
Ирак. Както сподели един 
политически коментатор 
около речта на президента 
обаче, неофициално войната 
не е свършила. А не е и спе-
челена. Просто фокусът се 
измества върху другите три 
приоритетни района - Иран, 
Афганистан и израелско-па-
лестинския конфликт.

Марина Узунова

На иракска територия остават 50 000 американски войници

4416
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Обществените по-
ръчки за рекламни и 
инфокампании или за 
визуализация и пуб-
личност са малко, но 
все по-атрактивни

Европарите стигат и до ре-
кламния бизнес в България. 
Редица държавни институ-
ции организират общест-
вени поръчки за реклама 
или повишаване на инфор-
мираността за конкретна 
европрограма. Отделно бе-
нефициентите са длъжни да 
предвидят част от бюджета 
на проекта си за визуализа-
ция или просто да поставят 
табела, че са инвестирали 
евросубсидии. 

Изпълнението на подобни 
проекти е свързано с много 
бюрокрация и подробности, 
но е добър плюс в CV-то на 
компанията, а и в бюджета 
й, затова битката става все 
по-ожесточена.

Сделки за хиляди
Справка в сайта на Агенци-
ята за обществени поръчки 
показва, че има около 60 
поръчки, свързани с ин-
формационни кампании, 
финансирани с европейски 
субсидии. По всяка от тях 
са се явили минимум 4-5 

Рекламна агенция 
“Крес” заедно с герман-
ския си партньор “Медиа 
Консулта” са участвали 
само в една рекламна кам-
пания, свързана с европей-
ски проект - за популяри-
зирането на България като 
туристическа дестинация 
в Германия. Кампанията 
е инициирана от Минис-
терството на икономиката, 
енергетиката и туризма. 
Проектът обхваща всички 
мерки за привличането на 
германски туристи в стра-
ната ни -  телевизионна, 
прес- и външна реклама, 
връзки с обществеността.

Подготовката на реклам-
ни и информационни 
кампании, свързани с евро-
пейски проекти, в момента 
нямат много голям дял в 
дейността на агенцията, но 
в настоящата икономиче-
ска ситуация те стават все 

Поръчките за рекламни кампании по 
европроекти стават все по-атрактивни 

За разлика 
от другите 
кампании, 

които провеждаме, 
тези, свързани с 
европроекти, имат 
по-голяма админи-
стративна тежест

Красимир Петков, 
директор “Връзки с клиенти” в 
Рекламна агенция “Крес”

на договорите. 
Това, което ги отличава от 
другите кампании, които 
провеждаме, е голямата 
административна тежест 
по подготовката на проект-
ните предложения, както 
и различните критерии за 
оценка при различните въз-
ложители. Това ангажира 
сериозен ресурс от страна 
на агенцията при подготов-
ката на всеки проект. 

Изборът на изпълнител за 
проект, свързан с провеж-
дане на информационна 
или рекламна кампания, 
е свързан с различни 
критерии, определени от 
конкретните възложите-
ли, като напоследък се 
наблюдава изравняване 
на тежестта на оценката 
за техническата и ценова 
оферта, което, вярваме, ще 
доведе до подготовката на 
все по-качествени проекти.

Като цяло участваме 
в повечето обществени 
поръчки, свързани с про-
веждането на рекламни и 
информационни кампании 
по европроекти, и мога да 
кажа, че за първи път от 
10 години насам този тип 
конкурси се провеждат 
честно. Средната успева-
емост на “МАГ Комюни-
кейшънс” е около 10-15%. 

Важна част от нашата 
дейност се базира на 
комуникацията и изпълне-
нието на ключови проекти 
и работа по оперативни 
програми за водещи бъл-
гарски институции.

Последното, което спече-
лихме, е проект на МИЕТ 
за популяризиране на Бъл-
гария в Русия. Интегри-
раният подход към руския 
пазар цели обхващане 
на максимално широка 

За първи път от 10 години насам 
конкурсите вече се провеждат честно 

Важна част от 
нашата дей-
ност се базира 

на комуникацията 
и изпълнението на 
ключови проекти 
и работа по опера-
тивни програми за 
водещи български 
институции

Красен Кралев, 
президент на “МАГ Комюникей-
шънс”

аудитория от целевите 
сегменти на кампанията. 
Изборът на медийни кана-
ли включва излъчване на 
клипове в руски телевизии 
и радиа, външна реклама в 
метрото на Санкт Петер-
бург и Москва, банери в 
най-посещаваните руски 
сайтове. 

Имаме спечелен проект 
в Министерството на 
регионалното развитие и 
благоустройството (МРРБ), 
който обхваща само външна 
реклама, като целта е попу-
ляризиране на Оперативна 
програма “Регионално 
развитие”. По него сме спе-
челили три лота, а именно: 
Северния централен район 
с административен център 
Русе, Североизточния ра-
йон с административен цен-
тър Варна и Югоизточния 
район с административен 
център Бургас.

Рекламният бизнес също 
започва да се радва на европарите

Обучение
Re-старт 
за схемата 
“Аз мога”
От 1 септември се 
подновява издаване-
то на ваучери за обу-
чение на заети лица 
по схема “Аз мога”, 
съобщиха от Агенци-
ята по заетостта (АЗ). 

Ваучери ще могат да 
получат тези, които 
са подали заявления 
в бюрата по труда 
до 26 април 2010 г. и 
са били одобрени от 
оценителните коми-
сии. Паралелно с това 
само в периода от 
началото до края на 
септември ще се при-
емат и нови заявления 
на заети и самонаети 

лица, които желаят да 
се обучават по схема 
“Аз мога”. Заявления-
та се приемат в тери-
ториалните поделения 
на АЗ по местоживе-
ене или по местора-
бота на кандидатите. 
Новоподадените заяв-
ления ще се одобряват 
след издаване на вау-
чери на вече одобре-
ните лица.

евроПари
Дарина Черкезова
dcherkezova@pari.bg
tel. 4395-877

по-атрактивни въпреки по-
големия ресурс, необходим 
за подготовка на проектни 
предложения, както и по-
кратката продължителност 

кандидата, като цените на 
поръчките, свързани с из-
готвяне на информационни 
материали, организиране на 
събития или просто подго-
товка на рекламни сувени-
ри, варират от 200 хил. лв. 
до няколко милиона.

Последният пример за 
значителния мащаб на по-
добни сделки беше догово-
рът между Агенция “Пътна 
инфраструктура” и Граж-
данско сдружение “Инфор-
мирани за европейските 
пътища” за публичност и 
визуализация при рехаби-
литацията на второкласни и 
първокласни пътища, който 
беше за около 137 хил. лв. В 
същото време рекламната 
кампания на българския ту-
ризъм в Русия, възложена на 
рекламна агенция “Крес”, е 
за 2.42 млн. лв. без ДДС.

Малко повече 
бюрокрация
Към момента броят на ком-
паниите, които се занимават 
с проекти за визуализация, 
реклама или отговарят за 
провеждането на инфор-
мационни кампании, не из-
глежда много, но той все 
повече се увеличава. “В 
сегашната икономическа 
ситуация всяка поръчка 
ни е важна”, коментират 
рекламните агенции. Зато-

ва и битката помежду им 
става по-ожесточена. Спо-
ред президента на “МАГ 
Комюникейшънс” Красен 
Кралев сега надпреварата 
поне е станала по-честна и 
прозрачна и държавните ин-
ституции нямат фаворити. 

И ако добрите приходи 
са предимството, недоста-
тъкът на подобни проекти 
е прекалено голямата бю-

рокрация. “Това ангажира 
сериозен ресурс от страна 
на агенцията при подго-
товката на всеки проект”, 
казва Красимир Петков, 
директор “Връзки с кли-
енти” в Рекламна агенция 
“Крес”. При изработването 
на табели пък трябва да се 
спазват строги изисквания 
за размери и реквизити, 
което понякога води дори 

до преработване на вече 
готово изделие.

ефективност 
в първо лице
Инфокампаниите по отдел-
ните европрограми са добро 
нещо, но ми е чудно как 
точно се измерва крайният 
им ефект, коментира Краси-
мир Киряков, председател 
на Българската асоциация 

на консултантите по евро-
пейски програми. Неписано 
правило е, че при провеж-
дането на такива проекти 
винаги се намират начини 
за “спестяване” на част от 
средствата. Така крайният 
ефект понякога се свежда 
само до усвояването, а не и 
до ефективното използване 
на парите.

Дарина Черкезова

 от рекламни и информационни материали, сувенири и PR-кампании също се усвояват добри европари▶

Попитахме рекламните агенции

сниМКА боби тошеВ
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Сивата икономика вече е 75% 
според 1/3 от работодателите
Европроект установява, че работници и работодатели определят 
неформалната икономика като “необходимо зло” по време на криза
Делът на сивата икономика 
в България е около 42% и 
в бъдеще този процент ще 
се увеличава, смятат рабо-
тодателите. Общо 36% от 
тях дори са категорични, че 
неформалната икономика 
вече е достигнала 75%. То-
ва показват данните от на-
ционално представително 
проучване на Асоциацията 
на индустриалния капитал 
в България (АИКБ), което е 
част от европроект (вж. ка-
рето), финансиран от Опе-
ративна програма “Разви-
тие на човешките ресурси”  
(ОПРЧР). Анкетата е напра-
вена през юни и юли сред 
1000 работодатели от всич-
ки 19 бранша, включени в 
националния класификатор, 
т.е. то е представително за 
цялата икономика. Резул-
татите са фрапиращи, като 
се има предвид, че към мо-
мента официалната оценка 
за сивата икономика е, че тя 
е с дял от около 30%.

Колко сериозно 
е положението 
Строителство, туризъм и 
здравеопазване са секторите, 
в които сивата икономика е 
с най-голям дял - около 75-
80%, казват работодателите 
(вж. графиката). “Това, което 
ми направи впечатление, е, 
че работодателите открито 
признаваха, че бизнесът им 
не е на светло. От секто-
ри като строителство или 
млекопреработване напри-
мер получихме отговори, 
че само 30% от сделките 
им се фактурират. Като се 
има предвид, че по принцип 

работодателите са склонни 
да представят ситуацията 
в доста по-добра светлина, 
може би реалният размер на 
сивата икономика е още по-
значителен”, коментира за в. 
“Пари” Емилия Ченгелова, 
която е ключов експерт соци-
олог по проекта на АИКБ. 

Според работодателите 
“най-бели” са бизнесите, 
в които има чуждестранен 
капитал. Именно в подоб-
ни компании има стремеж 
нещата да се извършват 

максимално прозрачно, да 
се декларират печалби и да 
се изплащат осигуровки на 
служителите, казват те. 

Сивото е нормално 
Прави впечатление, че и 
работодатели, и работни-
ци смятат, че наличието 
на сива икономика е не-
що нормално, особено в 
сегашната икономическа 
обстановка. На неформал-
ната икономика се гледа 
като на “необходимото зло”, 

коментира Ченгелова. Оказ-
ва се, че между 5 и 10% от 
фирмите са склонни “да 
минат на сивата страна” и 
да наемат служители без 
договор или без социални 
или здравни осигуровки. В 
същото време обаче и са-
мите работници са склонни 
на подобни условия. Около 
53% от хората нямат нищо 
против да работят на черно, 
главно заради икономиче-
ската принуда. Изводите 
по отношение на служите-

лите са част от второ на-
ционално представително 
проучване на АИКБ, което 
пък обхваща 1000 души на 
възраст над 15 години и е 
проведено през май и юни. 
Всеки четвърти българин си 
признава, че за последните 
три години е бил включен 
под една или друга форма в 
сивата икономика. Като оп-
равдание за това им служи 
икономическата криза. В 
“сивото” са влезли предим-
но икономически активните 

граждани - на възраст меж-
ду 31 и 40 години и от 41 до 
50 години. Разделението им 
по полов признак е - 14% 
мъже и 10% жени, т.е. засег-
натите са почти поравно.

Оказва се, че 10% от бъл-
гарите, които работят без 
трудов договор, не се оп-
ределят като част от сивата 
икономика. Според тях тя 
се измерва главно с даване 
на рушвети, контрабанда, 
укриване на данъци и др., 
но не смятат за странно, 
ако работят без договор и 
осигуровки.  

Кой е виновен
“Едно от основните пос-
лания на проучванията ни 
беше, че държавата е ос-
новният генератор на сивата 
икономика, защото създава 
средата за съществуване-
то и разрастването й”, ко-
ментира Ченгелова. Чрез 
нежеланието на държавата 
да стимулира светлия биз-
нес негласно се стимулира 
“сивият”, разсъждават пред-
приемачите. Те се оплакват 
и от наличието на голям 
обем нормативни регула-
ции и пречки пред бизнеса. 
Смятат, че регулациите се 
променят често, а понякога 
са противоречиви и с про-
пуски, което допълнително 
ги кара да намират начини 
да заобикалят закона. Поня-
кога те оценяват това, което 
могат да загубят и да спече-
лят, и преценяват доколко са 
склонни да рискуват да на-
правят нещо извън закона, 
коментират експертите.

Дарина Черкезова

Асоциацията на индустриалния капитал в България в 
партньорство с Конфедерацията 
на независимите синдикати в България изпълнява проекта 
"Ограничаване и превенция на неформалната икономика".
Той е на стойност �.� млн. лв. и се финансира от Оперативна 
програма "Развитие на човешките ресурси". Проектът стартира 
през септември ���� г. и трябва да приключи през декември ���� 
г. Той  цели не само да се изследва обхватът на сивата 
икономика, но и да се съдейства за нейното ограничаване и 
създаване на нетърпимост. Вече са проведени две национално 
представителни проучвания сред работодатели и работещи с 
цел да се проучат обществените нагласи и толерантността към 
неформалната икономика, както и оценката им за нейните 
мащаби. По проекта вече са извършени и вътрешнофирмени 
одити в предприятия, които работят на светло, с цел да се 
установи как изрядният бизнес понася вреди от сивата 
икономика. Освен това са избрани �� бранша, като с техни 
представители са извършени дълбочинни проучвания за 
състоянието на съответния сектор и обхвата на сивата 
икономика в него. В момента резултатите от одитите и 
проучванията се обработват. Събрана е и вторична информация 
от публикации и доклади по темата "неформална икономика".

�.При наемането на работна сила:

Европроект срещу 
сивата икономика за �.� млн. лв. Форми на сивата икономика

Строителство

Млекопреработване
Машиностроене
Информационни 

технологии
Електротехника 

и електроника Пощенски услуги
Небанкови финансови 

услуги
ПолиграфияТуризъм

Здравеопазване

Наемане на работници без договор

�.При осъществяване и отчитане на икономическата активност:

Неправилно или неточно съставени трудови договори

Деклариране на занижени заплати на заетите

Осигуряване на заетите лица на по-ниски от реалните 
възнаграждения или даже на минималната заплата

Нередовно изплащане на трудовите възнаграждения

Генериране на необходимите за производството суровини по "сивия" начин (закупуване 
на суровини от "сиви" или дори "черни" производители, без издаване на фактури или други 
платежни документи)

Укриване на реалните обороти (отчитане на по-ниски обороти от действителните и отчитане 
на по-ниска печалба от действителната)

Плащане на по-ниски данъци

Укриване на мита, акцизи и данъци
Нелегален внос или износ
Източване на ДДС

Укриване на реалните доходи на заетите и произтичащи от това занижени данъчни 
и социалноосигурителни плащания
Неиздаване на надлежно изискуемите от закона платежни документи или фактуриране 
под реалната цена на реализираните стоки и услуги

Колко е сивата икономика 
в България в различните сектори?

снимка марина ангелова

Строителството е един от секторите с най-голям дял на сивата икономика, смятат работодателите▶



Samsung Galaxy Tab
Размери � няма данни
Тегло � ��� гр.
Процесор � Hummingbird с работна честота
� гигахерца

Операционна система � Android �.�

Дисплей � диагонал � инча, резолюция �
��� х ��� пиксела, базиран на LCD технология

Свързване � Wi�Fi ���.�� n, Bluetooth �.� и �G 

Памет � �� или �� гигабайта, има и miniSD
слот за карти памет

Apple iPad
Размери � ���.�х���.�х��.� мм

Тегло � ��� гр. за Wi�Fi Модела, ��� гр. с поддръжка на �G

Процесор � Apple A� с работна честота � гигахерц

Операционна система � iOS

Дисплей � диагонал �.� инча, резолюция � ����х ��� пиксела

Свързване � Wi�Fi ���.�� n, Bluetooth �.� и �G �за някои модели�

Памет � ��, �� или �� гигабайта

Toshiba SmartPad
Размери � няма данни

Тегло � няма данни

Процесор � базиран на платформата nVidia
Tegra, процесор ARM Cortex A� с работна
честота � гигахерц

Операционна система � Android

Дисплей � диагонал �� инча, няма данни за
поддържаната резолюция

Входове � USB и mini USB порт, HDMI изход,
�.� мм жак за слушалки

Екстри � камера върху предната част на
устройството. Налични са и клавиши за
приемане и отхвърляне на обаждане

Графика: Гриша Струнджев

Super AMOLED. Причина-
та за това е, че таблетите 
освен всичко друго играят 
и ролята на четци за елек-
тронни книги, където LCD 
дисплеите са едни гърди 
напред спрямо по-новите 
технологии. Иначе Super 
AMOLED е перфектна за 
показване на различни ви-
дове графични изображе-
ния, видеофайлове и т.н., 
както личи от Galaxy S на 
Samsung - първия смарт-
фон, оборудван с тази тех-
нология. 

Процесорът на таблета 
е Hummingbird с работна 
честота 1 гигахерц. Galaxy 
Tab ще поддържа още най-
новите Wi-Fi стандарти, 
Bluetooth 3.0 и 3G. Послед-
ното дава възможност на 
таблета да се превърне и в 
телефон, стига собствени-
кът му да разполага с пред-
видената за целта Bluetooth 
слушалка. Устройството те-
жи 370 г и ще се предлага 
в 2 варианта - с памет от 16 
и 32 гигабайта. И в двата 
случая тя може да бъде 
увеличавана посредством 
наличния слот за microSD 
карти. 

Японската сила
Освен Samsung и Toshiba 

най-вероятно ще предста-
ви своя SmartPad, отново 
на IFA. А ако специфи-
кациите на устройството 
отговарят на изтеклата по 
различните сайтове ин-
формация, то определено 
ще е най-мощният като 
производителност таблет 
на пазара в момента. Като 
за начало операционната 
му система също ще бъде 
Android, а предвиденият 
дисплей е с диагонал 10 
инча. Истинската красо-
та на този таблет обаче 
се крие под красивото му 
покритие, където е побра-
на технологията на nVidia 
Tegra от второ поколение. 
За тези, на които това име 
не говори нищо - тя обе-
щава уникална графика 
и огромна производител-
ност, гарантирана още от 
двуядрения процесор ARM 
Cortex A9 с работна чес-
тота 1 гигахерц. Устрой-
ството обещава още HDMI 
интерфейс за свързване 
с други дисплеи (по този 
стандарт се предава HD 
картина), USB mini USB 
порт, както и 3.5-мили-
метров жак за слушалки. 
Предвидени са и камера и 
клавиши за приемане и от-
хвърляне на повиквания. 
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Бизнес 
технологии
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христо ласков
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tel. 4395-865

Google  
ъпгрейдна  
Translate и Gmail 
Лидерът в онлайн тър-
сенето Google осъвреме-
ни пощенската си услу-
га Gmail и преводача си 
Translate. В Gmail  
компанията представи т. 
нар. приоритетна входя-
ща поща, която помага на 

потребителите да се спра-
вят с огромното количество 
мейли, които получават 
всеки ден. Gmail разпозна-
ва на кои писма отговаря 
собственикът на пощен-
ската кутия и кои писма 
чете най-често. Именно 
те попадат в “приоритет-
ната поща”.  Останалите 
мейли също може да бъдат 
четени, но те се пазят във 
входящата поща на Gmail. 

Translate вече превежда 
още по-лесно и по-добре 
текст, документи и сайтове, 
твърдят от Google. Освен 
това услугата се сдоби с 
нов външен вид и вече 
може да търси в сайтове с 
чужди езици и автоматич-
но да ги превежда на езика 
на потребителя. Входящите 
писма на Gmail също може 
автоматично да бъдат пре-
веждани. 

Промени 

Реклама:
Цветелина Димитрова
tzdimitrova@pari.bg
tel. 4395-849

Април 2010 г. беляза съжи-
вяването на една продук-
това категория, считана за 
отживелица. Да, това са 
таблетите, а компанията, 
която революционизира па-
зара, е Apple. Сега, почти 
половин година по-късно, 
Берлин ще стане сцена на 
масови дебюти на устрой-
ства, които ще трябва да 
детронират iPad - най-про-
давания таблет в историята. 
Samsung и Toshiba най-веро-
ятно ще поведат парада със 
своите предложения в тази 
категория, но най-вероятно 
и другите водещи произ-
водители няма да останат 
по-назад. Самите Apple съ-
що не спят и най-вероятно 
ще представят нова версия 
на iPad с по-малък екран. 
Нейният дебют обаче няма 

IFA 2010: Времето на
таблетите дойде
Водещите производители на електроника ще представят своите 
конкуренти, които ще трябва да детронират iPad в Берлин 

След IFA 
пазарът на 

таблети няма да 
е същият - той 
ще придобие 
доста по-конку-
рентен облик и 
най-вероятно 
ще пренесе съ-
ревнованието на 
производителите 
на ново ниво, на-
пример софтуера

3.27
▶ млн. таблета е продала 
Apple за първото триме-
сечие след дебюта на iPad 
на пазара - цифра, която 
изненада и най-оптимис-
тично настроените ана-
лизатори

Apple съживи и отвори към 
масовия потребителски па-
зар. За пример - 2007 г. и 
iPhone, на който цялата мо-
билна индустрия се изреди 
да намира убиец. И така и 
не успя. 

Конкурентите
Един от най-очакваните 
конкуренти на iPad, който 
ще види официално бял 
свят в Берлин, е Galaxy Tab 
на Samsung. Устройството е 
базирано на операционната 
система на Google Android 
и поддържа провеждането 
на видеоразговори. Това 
е потвърдената засега ин-
формация, но от корейската 
компания упорито отказват 
да споделят официално спе-
цификациите на устрой-
ството си, преди то да се 
появи официално на IFA. 
Което не спря голяма част 
от водещите сайтове, посве-
тени на информационните 
технологии да разкрият или 
поне да твърдят, че са раз-
крили спецификациите на 
Galaxy Tab. Според корей-
ския сайт The Digital News 
устройството разполага със 
7-инчов дисплей с резо-
люция 800х480 пиксела и 
(за жалост) е изработен по 
LCD технология, а не по 

да бъде в Европа, а на аме-
риканска земя. 

Пазарът
Дори и това да не стане 
сега обаче, компанията не 
се оплаква от липса на ин-
терес към устройството си. 
Дори обратното - търсенето 
на iPad отдавна надмина и 
най-смелите прогнози на 
Apple и производствени-
те й мощности не стигат, 
за да задоволят желанията 
на потребителите. И само 
за последното тримесечие 
продажбите на таблета са 
над 3.27 млн. и продъл-
жават да растат заедно с 
цялата категория. И най-ве-
роятно няма да е изненада 
за никого, че Apple е номер 
1 едно на този пазар с дял 
според анализаторите от 
iSupply от 74.1%.

Прогнозите са, че до 
края на годината компани-
ята няма да слезе под тази  
цифра, а през 2011 и 2012 
г. ще загуби леко позиции 
до 61.7% пазарен дял след 
2 години. Останалите голе-
ми производители обаче са 
твърдо решени да разчупят 
хегемонията на компанията 
и да я победят в собствена-
та й игра. Или по-точно в 
една от категориите, които 

три измерения
На щандовете в Берлин 
обаче няма да се изявяват 
само Samsung и Toshiba. 
На IFA ще се появяват 
още няколко таблета, ко-
ито заслужават внимани-
ето на потребителите. От 
Viewsonic обещават 10-ин-
чово устройство, което да 
може да работи паралелно 
с Android и Windows, а от 
малкия китайски произ-
водител са се заканили на 
нова категория таблети - 
тези, които поддържат 3D 
технологии. От компания-



Samsung Galaxy Tab
Размери � няма данни
Тегло � ��� гр.
Процесор � Hummingbird с работна честота
� гигахерца

Операционна система � Android �.�

Дисплей � диагонал � инча, резолюция �
��� х ��� пиксела, базиран на LCD технология

Свързване � Wi�Fi ���.�� n, Bluetooth �.� и �G 

Памет � �� или �� гигабайта, има и miniSD
слот за карти памет

Apple iPad
Размери � ���.�х���.�х��.� мм

Тегло � ��� гр. за Wi�Fi Модела, ��� гр. с поддръжка на �G

Процесор � Apple A� с работна честота � гигахерц

Операционна система � iOS

Дисплей � диагонал �.� инча, резолюция � ����х ��� пиксела

Свързване � Wi�Fi ���.�� n, Bluetooth �.� и �G �за някои модели�

Памет � ��, �� или �� гигабайта

Toshiba SmartPad
Размери � няма данни

Тегло � няма данни

Процесор � базиран на платформата nVidia
Tegra, процесор ARM Cortex A� с работна
честота � гигахерц

Операционна система � Android

Дисплей � диагонал �� инча, няма данни за
поддържаната резолюция

Входове � USB и mini USB порт, HDMI изход,
�.� мм жак за слушалки

Екстри � камера върху предната част на
устройството. Налични са и клавиши за
приемане и отхвърляне на обаждане

Графика: Гриша Струнджев
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Осъвременяване
HP се  
похвали  
с нов WebOS 
Нова мобилна операцион-
на система WebOS показа 
на разработчиците Hewlett-
Packard. Компанията изкупи 
Palm, която е автор на соф-
туера. Засега с него работи 
само смартфонът Pre, но се 
очаква, че HP ще доразрабо-

ти операционната система 
и функционалностите й. С 
тях най-вероятно ще рабо-
тят и таблетите на компани-
ята. Сред нововъведенията 
са подобрения във възмож-
ността за синергия с други 
устройства, поддръжка на 
стандарта HTML5 и др. 
Според анализатори нова-
та ОС означава главоболия 
за останалите играчи на 
пазара.

Цифра

5
млрд. USD е цената, която лидерът в производство-

то на мрежови технологии Cisco е готов да плати за 
Skype. Компанията, създала най-популярния софтуер 
за VoIP комуникация, е на път да се листне на борсата 
в САЩ

▶

Подобно на смартфон 
пазара най-много про-
изводители залагат на 
операционната систе-
ма на Google 

Операционната система на 
Google Android, създадена 
първоначално за мобилни 
устройства, се радва на 
най-голяма подкрепа и от 
страна на производителите 
на таблети. Dell, Samsung, 
Toshiba и още доста компа-
нии предпочитат предложе-
нието на търсачката, което 
няма и много алтернативи. 
А лидер на пазара (засега) е 
iOS на Apple. Статукво, ко-
ето се дължи и на липсата 
на конкуренция в сегмента, 
поне за момента.

избор
В началото на годината на 
Consumer ELectronics Show 
в Лас Вегас HP и Microsoft 
представиха своя Slate PC, 
който трябваше да конку-
рира iPad на Apple. Устрой-
ството трябваше да работи 
с тогава почти новоизлю-
пения Windows 7 подобно 
на нетбуковете. Малките 
братя на лаптопите зала-
гат именно на най-леката 
версия на най-използвана-
та операционна система в 
света, която обаче се видя 
неподходяща на най-голе-
мия производител на ком-
пютри. И затова проектът 
беше замразен за известно 

време, което даде поле за 
развитие на Google. 

Операционната система 
на търсачката има няколко 
предимства, водещото от 
които е възможността за 
персонализирането й - ина-
че казано, преиначаването 
й спрямо нуждите на про-
изводителя на конкретния 
таблет. 

Приложения
Android разполага и с он-
лайн магазин за приложе-
ния, който непрекъснато 
се развива и обогатява. 
Подобно на App Store те са 
актуални както за смарт-
фоните на Apple (Google), 
така и за таблетите, про-
изведени от или със соф-
туер на компанията. Това е 
допълнително предимство 
и за потребители, и за про-
изводители. И се отразява 
на разпределението на па-
зарните дялове.

Така при смартфоните 
Android е най-бързо растя-
щата операционна система, 
а през август за пръв път 
устройствата, работещи с 
нея, задминаха по брой про-
дажби конкретните iPhone. 
Google вече управлява 27% 
от пазара на смартфони в 
САЩ, а прогнозите са, че 
при появата на таблетите 
с операционната система 
развитието ще бъде подоб-
но. Тоест, въпрос на време 
е Google да завладее и този 
пазар. 

Android се радва на 
най-голяма подкрепа 

смартфоните с Android вече завладяха пазара на 
смартфони, очаква се и с таблетите да стане така
▶

Компанията ще 
представи подобрени 
модели на своя Reader, 
планира да навлезе 
при мобилните прило-
жения
Електронните книги отново 
ще са един от основните 
фокуси на Sony за тазго-
дишното представяне на 
компанията на IFA. Според 
публикации във Financial 
Times обаче тази година 
японците планират още по-
голяма стъпка в развитието 
си, свързана с предлагането 
на приложения за устрой-
ствата си. Това ще става 
през електронен магазин, 
подобен на App Store и 
Android Market, пише още 
изданието. 

По-тънки, по-мощни
Новата версия на Reader 
на Sony най-вероятно ще 
бъдат по-тънки и по-мощ-

ни от предишните модели. 
Сред подобренията при тях 
е въвеждането на сензорни 
дисплеи, през които ще се 
контролират функционал-
ностите им, пише Reuters. 
Освен реагиращи на докос-
ване четци обаче компани-
ята е подобрила и самите 
екрани, за да улесни чете-
нето на потребителя. Спо-
ред различни източници 
компанията ще представи 
поне 3 различни модела на 
устройствата си.

И докато Sony беше сред 
първите компании, които 
представиха подобно ус-
тройство на пазара, сега тя 
среща сериозна конкуренция 
в лицето на Amazon и нейния 
Kindle. Apple също прави се-
риозни стъпки в тази насока 
със своя iPad и приложе-
ния от типа на iBooks. Сред 
основните им предимства 
е цената, която е по-ниска 
от продуктите на Sony. От 
японската компания обаче 

не планират да се състезават 
с конкурентите си към це-
новото дъно. Sony планира 
да спечели срещу конкурен-
цията си с допълнителни 
приложения, като например 
добавяне на речници.

Планове
Паралелно с новите си 
електрони четци от Sony 
планират да представят 
още едно нововъведение 
- възможността за използ-
ване на приложения за 
различните продукти на 
компанията. Плановете й са 
до 2011 г. 90% от плейерите 
Walkman, компютрите Vaio, 
телевизорите Bravia, Blu-
ray плейърите и мобилните 
телефони Sony Ericsson да 
може да се свързват по-
между си през интернет и 
да обменят информация. 
Услугата е с все още неяс-
но име и най-вероятно ще 
дебютира на пазара след-
ващата година. 

Sony пак залага 
на четците на книги 

та планират да изненадат 
света със своя Supernova 
X1, който ще разполага с 
дисплей, поддържащ три-
измерна картина. 

Странно е обаче мъл-
чанието на трите големи 
производителя на компю-
три, от които засега само 
една компания е излязла 
с конкурент на iPad. Това 
е Dell, която представи 
5-инчов таблет, работещ 
под Android. По-рано през 
годината HP беше обеди-
нила сили с Microsoft, а 
отрочето на двете компа-
нии Slate така и не видя 
бял свят. 

Така след седмица в Бер-
лин пазарът на таблети 
най-вероятно ще придо-
бие нов, по-конкурентен 
облик. Което е добре за 
потребителя, защото скоро 
този пазар ще еволюира 
до такава степен, че про-
изводителите ще минат на 
ново ниво на конкуренция 
- не толкова на хардуерно, 
колкото на софтуерно ниво. 
Иначе казано - приказката 
с настъпването на смарт-
фоните на масовия пазар 
ще се повтори, само че в 
малко по-голям облик. Кой 
ще победи - времето ще 
покаже.
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“Бамби”, както го наричат на Острова, разказва в 736 страници за 
сълзите, приятелството, загубата и победата

Пътешествието на Тони Блеър

Най-дълго управлявалият 
лейбъристки министър-
председател на Великобри-
тания - Тони Блеър, събра в 
736 страници историята на 
своя живот като политик и 
човек. “Бамби”, както го 
наричат галено на Острова, 
описва спомените за кари-
ерата и личния си живот в 
книгата “Едно пътешест-
вие”, която е официално 
на пазара от вчера. В нея 
намират място истории за 
глобални събития през 10-
годишния период на уп-
равлението му, останали 
скрити за страничните на-
блюдатели. Браун не скрива 
нищо и за 27-годишната 
си връзка с Гордън Браун, 

която на моменти прилича 
на авантюра между любов-
ници, след това на отноше-
нията в женена двойка, а 
впоследствие се превръщат 
в битка между върли поли-
тически противници. 

Изборната нощ на 
1997 г.
“Това не беше победа. Беше 
свлачище. За момент дори 
се разтревожих. Информа-
ционната лента на дъното 
на телевизионния екран 
показваше повече от 100 
лейбъристки места в пар-
ламента. Торите имаха едва 
шест. Започнах да си мисля, 
че съм извършил нещо про-
тивоконституционно.”

Смъртта 
на принцеса даяна
Блеър разкрива огромната 
загуба, която е почувствал 
той и целият народ след 
смъртта на принцесата. Ка-
то министър-председател от 
него се очаквало да намери 
начин, по който страната 
да се изправи пред света по 
достоен начин, но и едно-
временно с това да изкаже 
съболезнованието и любо-
вта към принцесата.

Атентатите от 11 
септември
“Почувствах се странно 
спокоен, въпреки че бях 
вътрешно потресен от раз-
рушенията. Бях наясно, че 

това не беше обикновено 
събитие, а такова, което 
щеше да промени целия 
свят. Не само Америка бе-
ше целта, но и всички ние, 
които споделяхме същите 
ценности. Трябваше да се 
държим заедно.”

За жена си Чери
“Тя е твърда като скала за 
мен, силна, когато аз съм 
слаб, решена, когато аз съм 
пред провал, и ревностна 
в защитаването на семей-
ството.”

За Гордън браун
Тони Блеър говори доста 
критично за своя дългого-
дишен приятел. Казва за 

него, че има “политиче-
ска пресметливост”, но не 
и “политически чувства”, 
“абсолютна аналитична ин-
телигентност”, но и “нулева 
емоционална” такава. За 
него Гордън е “особен тип”. 
Споделя, че “трудният” Бра-
ун го подлудявал. Но също 
така признава, че Гордън 
е силен, способен и бри-
лянтен. “Въпреки всичко, 
въпреки моите собствени 
чувства на моменти той бе-
ше най-добрият министър 
на финансите за страната.”

Самооценка 
и признание
Своята книга Блеър опреде-
ля като писмо до страната, 

която обича. “Печелих три 
пъти последователно избо-
рите във Великобритания. 
Преди това лейбъристи-
те нямаха победа дори в 
два последователни пълни 
мандата, най-дългото им 
управление е било шест 
години. Правителството, 
което оглавявах аз, изкара 
13 години начело на стра-
ната.”

“Признавам, че понякога 
главата ми може да мисли 
консервативно, особено по 
икономическите въпроси и 
сигурността. Но сърцето ми 
винаги ще тупти за прогре-
са, по душа съм и ще бъда 
бунтар.”

Яне димитров

благотворителност

4.5
млн. GBP приходи очаква Тони Блеър от продажбата 

на книгата си. Сумата ще дари на Кралския британски 
легион

▶

Цена

25
GBP струват мемоарите на бившия  

британски премиер
▶

СнимКа BloomBerG

СнимКа reuters
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